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Usporiadať jarmok alebo 
trh mohli v minulosti iba 
mestá, ktoré toto právo 
dostali vo výsadných listi-
nách. Ľupča ju dostala od 
kráľa Ferdinanda I. v Bra-
tislave 14. februára 1546. 
Povoľuje v nej poriadať 
Turíčny jarmok a trh. 

O takmer 140 rokov ne-
skôr kráľ Leopold I. 14. ok-
tóbra 1684 vydáva vo Vied-
ni ďalšiu výsadnú listinu. 
Podľa tejto kráľovskej listi-
ny mala Ľupča právo poria-
dať každý rok päť jarmokov 
na predaj drobného spot-
rebného tovaru a päť trhov 
na predaj a kúpu domácich 
a hospodárskych zvierat.

Na začiatku 20. storočia 
sa konali jarmoky štyrikrát 
do roka. Výkladné aj dobyt-
čie. Dobytčí jarmok býval 
na „Pľaci“, kde sú dnes ob-

chody CBA a železiarstvo. 
Výkladný jarmok, to boli 
šiatre postavené na námes-
tí po oboch stranách hrad-
skej. Predávalo sa tu všetko 
možné. Odevy, obuv, látky, 
galantérny tovar, ovocie, 
medovníky ‒ známe srdcia, 
cukrovinky a cukríky, mod-
rotlač, hlinený a smaltova-
ný tovar a pod.

Predturíčny piatok

Turíčny jarmok nám 
tohto roku vyšiel oveľa skôr, 
ako to bolo v uplynulom 
roku, a tak sa spolu stret-
neme 18. mája. Tento raz 
sa môžeme tešiť už na 13-ty 
ročník Turíčneho jarmoku 
v Slovenskej Ľupči. V pred-
večer jarmoku ‒ v piatok 
17. mája sme Turíce oboha-
tili o milý program. O 17.00 
hodine začne oficiálny akt 

odhalenia multimediálneho 
panela – zvukového sprie-
vodcu na budove obecného 
úradu. Svoju účasť prisľúbili 
zaujímavé osobnosti aj pred-
stavitelia Banskobystrické-
ho samosprávneho kraja. 
Približne o hodinu neskôr 
o 18.00 na hlavnej tribúne 
v parku pri MKS si prídu na 
svoje milovníci stredovekej 
až súčasnej gajdošskej hud-
by. Vystúpia tam gajdoši zo 
Slovenska, z Poľska a Čiech, 
ktorí tak otvoria 4-tý ročník 
festivalu Ozveny hradných  
múrov. 

Sobota bude štedrá

Sobota začne tradične 
remeselníckym jarmokom 
o deviatej hodine, potom 
sa predstaví hudobná sku-
pina Dixie Chips. Môžeme 
sa tešiť na sprievod obcou, 

v ktorom uvidíme mladých 
požiarnikov, nádejných fut-
balistov, detičky z Mater-
skej škôlky, DFS Dratvárik, 
ZŠ Sama Cambela, ZUŠ, FS 
Partizán ‒ juniorov, senio-
rov, Hronky, Horehroncov, 
skupinu šermiarov Ricasso, 
hudobníkov z African Dan-
ce Centre a ťahákom celého 
sprievodu bude, samozrej-
me, prekvapenie z tunaj-
šej „recesistickej“ kuchyne 
SUPH. Hlavný program 
sa začne stavaním mája, 
ktorý postaví FS Partizán. 
„Príchodné“ im prinesie 
pán starosta a príhovorom 
otvorí oficiálny program. 
Počas kultúrneho progra-
mu si budete môcť zakúpiť 
tombolu, poprípade navští-
viť Dom remesiel, kde sa 
predstaví ZUŠ – všetky od-
bory, následne sa po nich 
v „Humne“ predstavia roc-
kové kapely ‒ bratislavská 
kapela Atmosferik, hrajúca 
alternatívny rock, bansko-
bystrická blues-rocková 
kapela Schody a Pearl Jam 
revival z Topoľčian. Staršiu 
aj strednú generáciu určite 
poteší na hlavnej tribúne so 
svojimi evergreenmi skupi-
na Senzi Senzus. Zábavu 
večer bude mať pod palcom 
výborná kapela ZBM. Prí-
jemnú atmosféru jarmoku 
budú dotvárať kolotoče, lu-
kostreľba, poprípade soko-
liari z Banskej Bystrice, ale 
aj otvorené brány. Veríme, 
že nám počasie bude priať, 
aby sme sa všetci mohli 
stretnúť a spokojne si vy-
chutnať tento deň.

Za komisiu kultúry
Adam Debnárik a (ela)

Foto archív redakcie

Tak ako po minulé roky 
aj túto jarmočnú sobotu 
18. mája budú platiť 
určité pravidlá, aby sa 
nával návštevníkov, 
smerujúcich na Turíč-
ny jarmok, zvládol. 

Obec vyhradila návštev-
níkom obce parkovacie 
miesta pri trafostanici na 
lúke za železničnou traťou 
‒ pri odbočke z cesty 1/66. 
Počas jarmoku bude hlavná 
cesta cez obec od COOP 
Jednoty po park pri Miest-
nom kultúrnom stredisku 
(MKS) uzavretá od 11.00 
hod. (po odchode ľubietov-
ského autobusu o 11.10) do 
13.00 hod. V prípade potre-
by bude k dispozícii zdra-
votná služba, ktorá sa bude 
nachádzať pri prednom 
vchode do MKS. Toalety 
budú počas jarmoku verej-
nosti k dispozícii v MKS 
a mobilné toalety TOI TOI 
budú umiestnené za MKS, 
v parku za stánkom SUPH 
a na začiatku Školskej uli-
ce. Jarmočníci môžu svoje 
stánky stavať od 6.00 hod. 
ráno. Zábava je povolená 
do 1.00 hod. ráno. Po tom-
to čase platí dodržiavanie 
nočného pokoja.         (ela)

foto Daniel Baláž

Turíčny jarmok klope na dvere Dôležité 
informácie

Dom remesiel v Slovenskej Ľupči otvorí svoje brány počas Turíčneho jarmoku jubilejný 10 krát.Čítajte viac na 
strane 6 - 7. 
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Otázka: Vedeli by ste nám 
ozrejmiť, čo sa stavia v areáli 
školy? Je tam čulý stavbársky 
ruch a trošku nám to pripo-
mína rozhľadňu, ktorú sme 
videli pri potulkách Českou 
republikou. 

Odpovedá riaditeľ ZUŠ Ivo 
Petrík: 

Základná umelecká škola 
v Slovenskej Ľupči má za 
sebou piate výročie svojej 
samostatnej pôsobnosti, 
odkedy sa osamostatnila 
od Základnej umeleckej 
školy v Brusne. V minulosti 
elokované pracovisko ZUŠ 
Brusno sídlilo na Cambelo-
vej ulici v Slovenskej Ľupči. 
Samostatná ZUŠ sa v roku 
2007 presťahovala do 
priestorov Základnej školy 
Sama Cambela na Školskej 
ulici s tým, že priestorová 
otázka sa v blízkej budúc-
nosti bude riešiť. Vedenie 
ZUŠ v spolupráci s obcou 
systematicky pracovali na 
samostatných priestoroch, 

kde by sa naši mladí umel-
ci kvalitnejšie vzdelávali 
a, samozrejme, mali vlast-
ný umelecký svet. Dnes sa 
musíme pochváliť, že po 
namáhavej a dlhej prípra-
ve sa v obci ZUŠ stavia, 
stačí sa prejsť po školskom 
dvore. Niektorí okoloidú-
ci sa pýtajú, či sa to stavia 
vyhliadková veža. Ide o že-
lezobetónové schodisko, 
ktoré by malo zabezpe-
čiť samostatný vchod do 
umeleckého raja, a keďže 

bude nová ZUŠ-ka v pod-
kroví, toto riešenie bolo 
po všetkých úvahách naj-
rozumnejšie. Vznikne de-
sať nových učební a menšia 
koncertná sála. Je úžasné, 
že Obec Slovenská Ľupča 
sa rozhodla investovať do 
budúcnosti, a to sú naše 
deti. Veď kto iný ako ZUŠ-
ka nám v obci môže zaručiť 
kvalitný kultúrny stánok, 
a tak zošľachťovať všetky 
mravné vlastnosti človeka.

foto (ip)

akTUálne v OBcI akTUálne v OBcI

Tento raz sme sa v rub-
rike „Otázky pre...“, ktoré 
sa venujú zástupcom 
a zamestnancom obce, 
obrátili na vedúcu 
Obecného úradu Ivonu 
Dobišovú, ktorá je zároveň 
našou redakčnou kolegy-
ňou. Zaujímalo nás, koľko 
rokov pôsobí na Obecnom 
úrade a akými povinnos-
ťami za tie roky prešla.

Na Obecný úrad som na-
stúpila v máji 1997, takže 
je to práve 16 rokov. V tom 
čase boli štruktúra aj náplne 
práce iné. Neboli prenesené 
kompetencie a účtovalo sa 
v akomsi hybride, zvanom 
zjednodušené podvojné úč-
tovníctvo. Takže do mojej 
náplne okrem účtovníctva 
spadala komplet ekono-
mická agenda, včítane sty-
ku s bankou, rozpočet obce, 
mzdová agenda, komplet 
miestne dane a poplatky, 
evidencia majetku obce, 
takže mám slušný prehľad 
o náročnosti práce, kto-
rú dnes vykonávajú už iní 
zamestnanci. Okrem toho 
dnes  je už aj systém kon-
troly na úplne inej úrovni 
a vyhovieť všetkým predpi-
som je naozaj náročné a nie 
vždy aj v ľudských silách 
splniteľné. Čo sa týka mo-
jej náplne, musím povedať, 
že administratívnej práce, 
rôznych „papierovačiek“ 
skutočne pribudlo. Veď 
v roku 1997 bol mesiac úč-
tovníctva v jednom tenkom 
papierovom rýchloviazači, 
teraz je to v pákových ša-
nónoch. A to je len účtov-
níctvo.   

Čo všetko teda dnes 
spadá do kompetencie 
človeka, ktorý ma na 
starosti tak obecný úrad 
ako aj financie obce, ale-
bo čo z toho je náročnej-
šie?

Vedenie úradu okrem 
iného zahŕňa organizáciu 
práce zamestnancov a fi-
nancie, to je zase práca s čís-
lami. Obidve, takpovediac 
zjednodušene, moje kom-
petencie ma skutočne bavia 
a napĺňajú. Rada vybavu-
jem a organizujem veci, pri 
ktorých sa stretávam s rôz-
nymi ľuďmi. Mám šťastie, 

že starosta nie je „samotár“ 
a na rôzne konania chodí-
me väčšinou spolu. Sú aj 
stretnutia a pozvania iné-
ho charakteru, kde skôr ide 
o nadviazanie kontaktov 
v neformálnom prostredí. 
Ide o rôzne prezentácie, vý-
stavy, kultúrne podujatia, 
kde sa stretnú starostovia, 
primátori, predstavitelia 
vyššej politiky a predsta-
vitelia z podnikateľského 
prostredia. Tie sú pre mňa 
akýmsi bonusom za prá-
cu, ktorú vykonávam aj 
po pracovnom čase doma 
a cez víkendy, lebo vede-
nie úradu zaberá veľa času 
a na účtovníctvo mi ostá-
va oveľa menej priestoru. 
Obidve náplne sú nároč-
né, keď človek berie prácu 
zodpovedne a vážne. Ale 
vedenie úradu je o to nároč-
nejšie, že ide o priame ria-
denie zamestnancov, a to 
sú  u nás v prevažnej miere 
ženy. Takže ako všade aj tu 
fungujú konšpiračné témy. 
Riadenie je aj zastupova-
nie starostu, vybavovanie 
mailovej  korešpondencie,  
vybavovanie rôznych po-
žiadaviek občanov a pod. 
Po 12 rokoch bez vedúceho 
alebo prednostu úradu sme 
si všetci odvykli od tejto 
funkcie a boli sme zvyknu-
tí zasahovať do všetkého, 
ku všetkému sa vyjadrovať 
a všetko komentovať, keď-
že okrem starostu, ktorý 
nie vždy je prítomný, tu 
nebol kompetentný riadia-
ci pracovník. Teraz, samo-
zrejme, dochádza aj k vý-
mene názorov. Jednoducho 
si všetci musíme zvyknúť  
navzájom sa rešpektovať, 
a hlavne plniť si povinnos-
ti, vyplývajúce z pridelenej 
náplne práce a pochopiť, že 
sú  rozhodnutia, spadajúce 
do rozhodovacej kompe-
tencie starostu, poslancov 
a vedúceho úradu. Je toho 
naozaj veľa, treba ovládať 
min. 10 zákonov, ktoré 
priamo súvisia s mojou 
náplňou práce, nedá sa to 
všetko opísať, ale veľmi ma 
to baví.  

Keďže naša rubrika 
bude postupne spovedať 
všetkých zamestnancov 
úradu, bude iste namies-

te opýtať sa každého 
z nich na spôsob práce 
‒ či sa líšil v obdobiach 
„starostovania“ rôznych 
starostov. Ak áno, tak 
čím?

Ja som zažila len dvoch 
starostov a prednostku 
úradu p. Dvoranovú. Teda 
rozdiel bol už v tom spo-
mínanom riadení pred-
nostkou úradu a riadením 
len starostom. Čo sa týka 
starostov, určite je rozdiel, 
pretože každý z nich je, 
samozrejme, iný tak ako 
každý z nás. Ja som nikdy 
nemala problém s nadria-
denými ani v predchádza-
júcom zamestnaní. Mala 
som vždy šťastie, že som 
u nich cítila dôveru voči 
mne a aj to, že si moju 
prácu vážia. Aj keď som 
mala alebo mám iný názor, 
snažím sa pochopiť a vžiť 
do postavenia starostu. 
Išiel do funkcie s nejakým 
prísľubom a chce ho plniť. 
Tiež by som tak postupo-
vala. Ja si o rozhodnutiach 
môžem myslieť, čo chcem, 
ale mojou úlohou je vždy 
vykonať prácu tak, aby 
bola v súlade so zákonom. 
Ako som už spomenu-
la, rešpektujem rozhod-
nutia, ktoré spadajú do 
zodpovednosti poslancov 
a starostu ako najvyšších  
mojich priamych nadriade-
ných a autorít . 

Hovorí sa, že aby bol 
človek naozaj šťast-
ný, má urobiť, čo môže 
s tým, čo má a tam, kde 
je. Ako sa to dá zladiť 
v prípade ženy vo funk-
cii, spojenej so zodpo-
vednosťou, a ako v prí-
pade ženy, matky, ktorá 
musí aj relaxovať?  

V prvom rade je to schop-
nosť oddeliť pracovný život 
od súkromného. To som sa 
učila doteraz, ale darí sa mi 
to. Nedarí sa mi to len vte-
dy, keď ide o medziľudské 
vzťahy, ktoré ma zraňujú. 
Vtedy to nedokážem. Som 
silne empatický človek, ale 
to vie len ten, kto ma po-
zná, komu sa dám poznať, 
a tí sú spočítateľní na prs-
toch jednej ruky. Potom je 
to opora v rodine. Keď je 
manžel trpezlivým partne-

rom, priateľom a dôverní-
kom, keď vidíte, že si váš 
syn našiel miesto v živote. 
No a, samozrejme, človek 
musí mať niečo, čo má rád, 
z čoho sa teší. Toho, čo ja 
mám rada, je veľa. Ale ur-
čite sú to stretnutia s inte-
ligentnými ľuďmi, ktorí sú 
pre mňa v živote prínosom. 
Takými sú aj moje „bútľa-
vé vŕby“ v práci, ktorým 
môžem maximálne dôve-
rovať a vyžalovať sa  /ony 
už vedia, o koho ide/ a sú 
pre mňa veľkou vzpruhou. 
Okrem toho milujem všet-
ky zvieratká, prírodu a ešte 
veľa krásneho v našom ži-
vote, len to musí každý sám 
objaviť. 

Možno netradičná 
otázka, ale predsa ‒ ako 
našej kolegyni v Ľup-
čianskych zvestiach vám 
pribudlo k spomínaným 
povinnostiam  aj čosi 
doposiaľ iné – dávate 
na papier to, čo človek 
cíti, alebo to, čo sa snaží 
sprostredkovať čitate-
ľom za iných. Po roku pí-
sania skúste zhodnotiť 
a možno si aj popriať....

V prvom rade som sa na-
učila aj niečo nové z toho 
odborného pohľadu. Ako 
majú noviny vyzerať, čo letí 
v printových médiách, aký 
vzhľad majú mať nadpisy 
a podobné fintičky. A je to 
vďaka tomu, že naše zvesti 
šéfuje profesionálna novi-
nárka. Ja píšem rada a teší 
ma, keď vidím, že to ľudí za-
ujalo. Chýba mi však väčšia 
spätná väzba. Neviem, čo 
by ľudia chceli čítať. Či to, 
čo napíšeme všetci členovia, 
je pre nich zaujímavé. Viem, 
že za články o facebooku 
a o slovenských výrazoch 
som medzi mládežou isto 
“IN“. Ak niečo osloví aspoň 
jedného čitateľa, tak to má 
zmysel. Som rada, keď nový 
vizuál našich zvestí pochvá-
lia skutoční odborníci, čo sa 
už stalo neraz za posledný 
rok. A čo si prajem? Aby 
nám ľudia viac písali prí-
spevky, ale aj podnety a ur-
čite aj to, čo sa im nepáčilo. 
Je na to schránka na tržnici 
a aj mail zvesti@slovenska-
lupca.sk.     

Zhovárala sa Erika Lamperová
Foto domáci archív

Otázky pre... Ivonu Dobišovúnové priestory pre ZUŠ
Z vašich listov

napísali ste nám

Bol to iba jediný bod, 
ktorý Ľupčianske zvesti 
delil od získania tretieho 
miesta v 10. ročníku 
celoslovenskej súťaže  
Podnikové médium roka za 
rok 2012. Jeho organizá-
tormi sú klub podniko-
vých médií a Slovenský 
syndikát novinárov. 

Kým v minulom ročníku, 
keď sme obsadili nádherné 
2. miesto, celkovo súťažilo 
150 subjektov, tento ročník 
sa do prestížnej súťaže pri-
hlásilo až 217 médií! Môže 
nám slúžiť iba ku cti, že v na-
šej kategórii „Printové mé-
diá rozpočtových a štátnych 
organizácií“ si prvenstvá od-
niesli mesto Bratislava a ča-
sopis Americkej obchodnej 
komory na Slovensku. Podľa 
slov riaditeľky súťaže Moni-

ky Kozelovej bolo rozhodo-
vanie vzhľadom na obrovský 
nárast nováčikov nesmierne 
náročné. Rukami porotcov  
prešlo veľa materiálov, kaž-
dý musel byť posudzovaný 
osobitne a hodnotený bo-
dovacím systémom. Hod-
notiacimi kritériami boli 
nielen obsah, jazyková úro-
veň a grafický dizajn, ale aj 
typografia, práca s fotogra-
fiami a ilustráciami, kvalita 
použitého tlačiarenského 
materiálu i samotnej tlače. 
Víťazi jednotlivých kategórií 
sú oprávnení používať certi-
fikát, logo a titul Podnikové 
médium roka. A čo odznelo 
z úst riaditeľky na našu ad-
resu? „Chcem vyzdvihnúť 
a oceniť úprimnú a nefalšo-
vanú snahu Ľupčianskych 
zvestí o plnohodnotné a ob-
čanom slúžiace regionálne 
noviny! Skončili ste v koneč-
nom hodnotení na 4. mieste. 
K umiestneniu vám chýbal 
jeden jediný bod!“

kvalitné noviny pomáhajú

Cieľom súťaže je ozrejmiť 
širokej verejnosti i vydava-
teľom samotným, ako môže 
kvalitne spracované mé-
dium pozitívne napomáhať  
tak v spoločenskom, ako aj 
v internom rozvoji a sme-
rovaní jeho vydavateľa. 
„Mnohí vydavatelia, no aj 
samotní užívatelia si často 
dostatočne neuvedomujú 
dôležitosť takýchto médií. 
Je potrebné, aby prišli na 
to, aká je sila slova a obra-
zu – bez ohľadu na to, či ide 
o médiá, zamerané dovnút-
ra podniku alebo o komu-
nikáciu smerom navonok. 
Nedostatočné je oceňova-
nie skutočnosti, že takéto 
externé médium ich repre-
zentuje, podporuje, ale aj 
ovplyvňuje užívateľa či vy-

voláva záujem. Často obe 
stránky stmeľujú, dávajú 
im informácie o vydavate-
ľovi a jeho najbližších záme-
roch, umocňujú lojalitu, ba 
často, dovolím si povedať, 
aj formujú vzťah čitateľov. 
Morálne „nezabúdanie“ na 
ľudí, ktorí médium tvoria, 
má v tejto podobe niekedy 
väčší dosah než finančné 
ohodnotenie...,“ uviedla dô-
vody, prečo súťaž vznikla, 
Monika Kozelová. Priestory 
reštaurácie Pulitzer v Dome 
novinárov na Župnom ná-
mestí v Bratislave síce nie 
sú veľké, o to komornejšia 
a priateľskejšia atmosféra 
pri odovzdávaní cien tam 
vládla. Programom sprevá-
dzala moderátorka Zuzana 
Viciaňová z Rádia Viva, vy-
stúpili Zita Orlická, Zoro 
Laurinc i Jakub Petraník zo 
Šansónového klubu Jozefa 
Bednárika.

Erika Lamperová
Foto archív PMR

Otázka: Zaujímalo by ma 
ako obyvateľa Slovenskej 
Ľupče, prečo dlhodobo nepla-
tí „jednosmerka“ v Cambe-
lovej ulici pre nákladné autá 
firiem, ktoré realizujú práce 
na novej kanalizácii. Jaz-
dia tadiaľ veselo od skorého 
rána, často naložené ťažkým 
nákladom a aj dosť rýchlo. 
Prečo nás pokutujú a im to 
polícia rešpektuje. Navyše 
prečo nedá niekto kompe-
tentný nejaké upozornenie 

alebo značenie? Veď tam hro-
zí čelná zrážka!“

Odpovedá mjr. Mgr. Peter 
Mažáry, riaditeľ OO PZ 
Slovenská Ľupča:

Na požiadanie zástupcov 
stavebnej spoločnosti, ako 
aj predstaviteľov obce sme 
tolerovali prejazd staveb-
ných mechanizmov v jedno-
smerných uliciach v nevy-
hnutne potrebnom období, 
keď sa robila kanalizácia na 
Školskej ulici, nakoľko sa 
ťažkým mechanizmom ne-

dalo bezpečne tadiaľ pre-
chádzať. V súčasnej dobe 
sme tiež zaznamenali, že 
vodiči nákladných vozidiel 
nerešpektujú dopravné 
značenie, zrejme ešte zo 
zotrvačnosti z predchádza-
júceho obdobia, preto sme 
ich začali upozorňovať na 
porušovanie dopravných 
predpisov, a pokiaľ nedôjde 
k náprave, prídu aj v ich 
prípadoch na rad zákonom 
stanovené sankcie. Upozor-
nenie, ktorého sa dožaduje  
váš čitateľ, by mala realizo-
vať obec.                          (r)

chýbal nám jediný bod

Pýtame sa za vás
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každým ďalším jarným 
dňom sa postupne odkrýva-
jú spôsobené škody, ktoré 
má na svedomí tohtoročná 
zima. Jej panovanie pozna-
menalo viac snehu a zrážok, 
ale aj veľké teplotné 
výkyvy. následkom náhlych 
a výrazných zmien počasia 
sa poškodili mnohé cesty 
prvej, druhej a tretej triedy. 

Hrbole, výmole, vlny 
‒  každoročné štandardné 
vybavenie našich ciest po 
zime. Na uplynulú zimu tak 
skoro nezabudneme. Bola 
nielen extrémne dlhá, pre-
tože snežilo ešte aj v apríli, 
ale rekordné boli i zrážky 
a určite patrila medzi tie 
najnevľúdnejšie, pretože 
slnečného svitu bolo na-
ozaj málo. Takéto niečo 
nezostane bez následkov, 
trpia ľudia aj príroda. 

Prepadnutá cesta

Z čoho vznikajú výtlky 
na komunikáciách, všetci 
dobre vieme, ale z čoho 
vznikol prepad lesnej ces-
ty v lokalite Pohorelá, bolo 

záhadou. Lesná cesta bola 
vybudovaná v 70. rokoch 
a dlhé roky slúžila svojmu 
účelu. Nič nenaznačovalo 
tomu, že v útrobách zeme 
by existovali jaskynné ale-
bo iné obdobné útvary 
a ani dnes o tom nie je nič 
známe. Prečo teda v prie-
behu jedného dňa došlo 
k prepadu cesty na úseku 
dlhom cca 50 m? Cesta sa 
zdala nepodmytá. Na spo-
mínanom úseku vznikli hl-
boké praskliny a následne 
sa cesta prepadla do hĺbky 
cca 0,60 m a stala sa nepre-
jazdná. 

Odborníci zistili

Na základe uvedených 

skutočností bola požiadaná 
odborná firma o obhliad-
ku a odborné stanovisko 
k vzniknutej situácii. Od-
borníci zistili: „K svahovej 
poruche došlo na miernom 
svahu so sklonom na juho-
západ a porucha svojou od-
trhovou hranou zasahuje 
do vozovky, ktorá poklesla. 
Plošný zosuv, ku ktorému 
došlo, je s veľkou pravde-
podobnosťou dôsledkom 
infiltrácie veľkého množ-
stva vody z topiaceho sa 
snehu do svahových sedi-
mentov. Dlhodobo trvajúci 
odmäk tak spôsobil sýtenie 
hornín, zvýšenie tiaže hor-
nín a výraznú degradáciu 
pevnostných parametrov.“ 
Takto sa masa hornín zosu-
nula spolu s cestou. Teraz 
je potrebné nanovo navoziť 
vhodný materiál, dôkladne 
ho zhutniť a zabezpečiť od-
vodnenie súčasnej poruchy. 
Tým sa presmerujú zrážko-
vé vody zo svahu. Zároveň 
je treba vysadiť stromy na 
juhozápadnej strane cesty. 
Príroda opäť vystavila účet, 
ktorý nebude nízky.        (id)

Foto autor

akTUálne v OBcI akTUálne v OBcI

Policajné okienko

v Ľupčianskych zvestiach 
sa už písalo o kontajne-
roch na zber obnoseného 
šatstva a obuvi. na tisíc 
obyvateľov je priradený je-
den kontajner. v našej obci 
máme tri takéto kontaj-
nery, ktoré v pravidelných 
dvojtýždňových termínoch 
vyváža na to určená firma. 

Žiadame občanov, aby 
v plnej miere využívali tieto 
kontajnery, pretože šatstvo 
po vytriedení a vyčistení 
ďalej využívajú charitatív-
ne organizácie. Kontajnery 
sú umiestnené na uliciach 
1. mája, Mierová a Lesníc-
ka a našou snahou je zís-
kať ešte aspoň dva, ktoré 
budú následne umiestnené 
v obci. V žiadnom prípade 
neponúkajte vrecia s texti-
lom našim rómskym spolu-
občanom. Šatstvo a iné veci 
ako nábytok a pod... väčši-
nou skončí pri rieke Hron 
a obec sa, na výzvy z Po-
vodia horného toku Hrona 
Banská Bystrica, musí po-

starať o likvidáciu nelegál-
nych skládok. Ďakujeme za 
pochopenie.     (eg), foto int.

Stretnutie s podpredsed-
níčkou NR SR Janou Laššá-
kovou, ktoré bolo začiatkom 
apríla, sa nieslo v uvoľnenej 
atmosfére priamo v jej kan-
celárii v Banskej Bystrici. 
Cieľom stretnutia starostu 
obce Miroslava Macáka, ria-
diteľa Obecných lesov, s. r. 
o. Miloslava Urbana, vedú-
cej osobného úradu Ivony 
Dobišovej a Jany Laššáko-
vej bolo nadviazanie spolu-
práce pri rozvoji našej obce, 
pomoc a podpora pri ob-
nove a zachovaní obecných 
lesov ako aj celkový regio-
nálny rozvoj.                  (id)

Foto autor

Určite poteší mnohých 
obyvateľov obce Slovenská 
Ľupča nový mostík cez po-
tok Ľupčica, ktorý spravil 
Jozef Hiadlovský. Vďaka 
nemu sa teraz oveľa ľah-
šie dostaneme k skalnému 
hríbu.                 Foto (db)

Mostík k hríbu
Z vašich listov

Obnosené šatstvo
radšej do kontajnerov

Prijala nás podpredsedníčka nR SR

KAMEŇ KB s.r.o.
SlovenSká Ľupča

ponúka
zámkovú dlažbu a celý sortiment 
firmy Chyžbet. Doprava zdarma!

Kontakt: 0905 747 341
Vladimír Belica

Oznamy
Ponuka prenájmu

Obec Slovenská Ľup-
ča ponúka na prenájom 
priestory v Zdravotnom 
stredisku na poschodí. 
V prípade záujmu sa môže-
te informovať na Obecnom 
úrade alebo tel. číslach 
048/ 472 32 26 Ivona Do-
bišová, 048/ 472 32 16 Eva 
Gránerová.                        (r)

Predaj smetných nádob

Obecný úrad ponúka na 
predaj 120 L plastové „kuka“ 
nádoby na kolieskach 
v cene 25 €/ ks. V prípade 
záujmu je možné nádoby 
zakúpiť na Správe majet-
ku u Evy Gránerovej.    (r)

Zber separovaného 
odpadu

Plastový a papierový 
separovaný odpad sa po-
čas tohto mesiaca bude 
v obci zbierať v piatok 
17. mája. Sklenený odpad 
sa bude zbierať v stredu 
29. mája.                    (r)

Aj tohto roku evanjelic-
ká cirkev a. v. v našej obci 
prijala počas slávnostnej 
konfirmácie svoje deti za 
dospelých kresťanov cirkvi, 
a tak spoločne po prvýkrát 
pristúpili  k Večeri Pánovej 

a prijatiu tejto sviatosti. 
Dorastajúce deti tak vyzna-
li, že spoznali milosť, ktorú 
prijali vo svojom krste, a že 
v tejto milosti chcú naďalej 
zotrvať.                          (ela)

foto Igor Duschek

Obec Slovenská Ľupča, 
Námestie SNP 13, 976 13 
Slovenská Ľupča vyhlasuje 
podľa §3 a §4 zákona NR 
SR, 596/2003 Z.z. o štát-
nej správe a školskej samo-
správe a zmene a doplnení 
niektorých zákonov a § 5 
zákona č. 552/2003 Z.z. 
o výkone práce vo verejnom 
záujme Výberové kona-
nie na obsadenie funk-
cie riaditeľa  Základnej 
umeleckej školy v Slo-
venskej Ľupči, Školská 16, 
976 13  Slovenská Ľupča.

Požadované kvalifikačné 

predpoklady a doklady k pri-
hláške na výberové konanie 
sú zverejnené na úradnej ta-
buli a na web stránke Obce 
Slovenská Ľupča. 

Prihlášku s požadovaný-
mi dokladmi je potrebné 
doručiť v zalepenej obálke 
s označením „Výberové 
konanie – riaditeľ ZUŠ 
Slovenská Ľupča – ne-
otvárať“ do 24. 5. 2013 
na adresu: Obecný úrad, 
Námestie SNP 13, 976 13  
Slovenská Ľupča.

Ing. Miroslav Macák,
starosta obce

Pili pred jazdou

Príslušníci OO PZ v Slo-
venskej Ľupči v mesiaci 
apríl evidujú v územnom 
obvode obce Slovenská 
Ľupča tri priestupky na 
úseku dopravy v súvislosti 
s požitím alkoholických ná-
pojov vodičmi motorových 
vozidiel pred jazdou. V tej-
to súvislosti apelujeme na 
vodičov motorových vozi-
diel ako aj cyklistov, aby 
pred jazdou či počas jazdy 
nepožívali alkoholické ná-
poje alebo iné návykové 
látky, ovplyvňujúce schop-
nosť človeka viesť moto-
rové vozidlá. Jednak sa 
vyhnú následným problé-
mom a sankciám zo strany 
polície, resp. súdov, keďže 
za istých okolností môže 
dôjsť k spáchaniu trestné-
ho činu, ale čo je z nášho 
pohľadu dôležitejšie, ne-
ohrozia svoje ani cudzie 
zdravie a život.

Rozbili im okná

Verejný poriadok bol 
v územnom obvode obce 
Slovenská Ľupča porušený 
počas apríla dvakrát, a to 
v súvislosti s nevhodným 
správaním sa občanov na 
verejnosti a jeden priestu-
pok proti majetku – rozbitie 
okna na rodinnom dome.  

Polícia počas jarmoku

Dňa 18. 5. 2013 sa v obci 
Slovenská Ľupča uskutoční 
tradičný Turíčny jarmok. 
Polícia žiada občanov obce 
ako aj návštevníkov jar-
moku, aby sa počas jeho 
priebehu riadili pokynmi 
príslušníkov polície a pre-
nosným dopravným znače-
ním vzhľadom na dočasné 
dopravné obmedzenia v da-
nom čase. Veríme, že jar-
mok prebehne v pokojnej 
atmosfére ako v predchá-
dzajúcich rokoch.           (pm)

Tohtoročná konfirmácia

vyhlásenie
výberového konania

KúPiM 
staré drevené sudy 

akejkoľvek veľkosti. 
Nemusia byť fuknčné.
Tel.: 0905 256 224

PREDÁM 
sporák Mora Favorit 

na pevné palivo  
a farebný televízor 

Orava.
Cena dohodou.

Tel.: 048/419 64 46

I n Z e R c I a

I n Z e R c I a

ani sa nenazdáme a jar-
močný víkend je tu. Tento 
raz však mnohí obyvatelia 
obce krútia hlavou nad 
tým, ako bude možné 
zabezpečiť jeho priebeh 
hladko v podmienkach bu-
dujúcej sa novej kanalizá-
cie. niektoré časti sú totiž 
rozkopávané a nevedia 
si predstaviť jarmočnú 
pohodu na výkopoch.  

Hoci tomu v čase prí-
pravy májového čísla Ľup-
čianskych zvestí situácia 
nenasvedčovala a vznikali 
nové a nové výkopy priamo 
v častiach tzv. „remeselnej 
uličky“ a po chodníkoch 
námestia, Doprastav tvr-
dí, že sa niet čoho obávať. 
Podľa slov stavbyvedúce-
ho firmy Juraja Sedliačeka 
budú práce zrealizované 
v krátkom čase a už týždeň 
pred jarmokom sa môžu 
robiť spätné úpravy. „Re-

alizovať sa budú štrkom, 
nakoľko asfalt by sme dá-
vali zbytočne. Hlavná ryha 
sa totiž v týchto miestach 
robila iba pred mesiacom.“ 
Aj zo strany Liptovskej sta-
vebnej spoločnosti, ktorá 
pracuje práve v dotknutých 
miestach, sa nám dosta-
lo ubezpečenia, že urobia 
všetko tak, aby jarmočníci 
mohli svoje stánky rozložiť 
na vyrovnaných plochách. 
„Kopy zeminy určite zmiz-
nú rovnako ako výkopy. 
Budeme sa snažiť upraviť 
a vyrovnávať aj zelené pásy 
popri ceste a chodníkoch. 
Práve preto nepoužívame 
mechanizmy a výkopy sa 
realizujú ručne, aby sa spô-
sobilo čo najmenej škôd,“ 
vysvetlil Matej Kulich, 
stavbyvedúci liptovskej fir-
my, a dodal, že práce počas 
jarmočnej soboty zrejme 
utíchnu.                      (ela)

foto autor

Stihnú to upraviť?

V čase našej uzávierky  zatiaľ ulice nevyzerali na stavbu jarmočných stánkov...

Čo spôsobilo našim lesníkom 
na čele vrásky?



strana 6 ĽUPČIANSKE             zvesti číslo 4 | máj 2013

w w w. S lO v e n S k a l U P c a . S k

obecné noviny obyvateľov, rodákov a priateľov obce SlovenSká ľupča

prinášame Správy z obce, zaujímavé informácie, pútavé čítanie, oSobnoSti obce, životné príbehy, rady...

číslo 4 | máj 2013 ĽUPČIANSKE             zvesti strana 7

w w w. S lO v e n S k a l U P c a . S k

obecné noviny obyvateľov, rodákov a priateľov obce SlovenSká ľupča

prinášame Správy z obce, zaujímavé informácie, pútavé čítanie, oSobnoSti obce, životné príbehy, rady...

OBec a SPOlOČnOSť OBec a SPOlOČnOSť
áno, už je to presne desať 
rokov, čo sa môže naša 
obec pochváliť s tým, čo 
nám tak trochu závidí 
mnoho iných obcí na 
Slovensku – odhodlanie 
zachovať generáciám to, 
čo nám zanechali pred-
kovia. Poctivé remeslo. 
vďaka nadšeniu a ocho-
te ukrojiť si zo svojho 
osobného voľna a venovať 
sa s úsmevom iným ľuďom 
bez nároku na odmenu 
poznajú dnes Dom reme-
siel v Slovenskej Ľupči  
nielen doma či v iných 
slovenských mestách, ale 
aj v zahraničí. Títo ľudia 
totiž do životov iných pri-
nášajú okrem spomienok 
na remeslo aj čosi viac – 
pokoj, pohodu a nádherný 
tvorivý únik z uponáhľanej 
reality. Práve preto sme 
sa im dnes v Ľupčian-
skych zvestiach rozhodli 
venovať oveľa viac... 

Hneď v úvode sa priznám, 
že napriek tomu, že bývame 
takmer naproti, aj my sme 
dlhé roky patrili medzi tých, 
ktorí takmer netušili, že čosi 
podobné v Slovenskej Ľupči 
je. Vedeli sme akurát, že na 
dome je nápis Dom reme-
siel a že počas Turíčneho 
jarmoku otvára svoje brány 
a ľudia si na dvore môžu pre-
zrieť ukážky remesiel. Bolo 
to tak dovtedy, kým sme sa 
úplne náhodou s týmito ľuď-
mi osobne nezoznámili. Ja 
sama som vtedy ani netušila, 
že sú tvorcovia i realizátori 
a vôbec mi, tak ako mnohým 
iným, nenapadlo, čo všetko 
sa za ich prácou pre obyvate-
ľov našej obce skrýva. 

ako to všetko vzniklo?

„Remeselná výroba v Ľup-
či v minulosti prekvitala. Pre 
dnešok zanechala odkaz ge-

nerácií ‒ vedomosti o spraco-
vaní prírodných materiálov, 
vzťah k svojmu prostrediu 
a hodnotný, neopakovateľný 
výtvarný prejav, ktorý nás 
dokáže obohatiť aj v dnešnej 
dobe. Je pre nás nesmierne 
dôležité spoznať ho, ďalej ho 
rozvíjať a pracovať s ním,“ 
hovorí Daniel Baláž, jeden 
zo spoluzakladateľov Domu 
remesiel a pokračuje: „A na 
to sa zameral Dom remesiel 
‒ opäť nájsť vzťah k prírod-
ným materiálom ako hlina, 
prútie či drevo. Zachovať 
a zdokumentovať čo najviac 
z remesiel, osvojiť si pôvod-
né techniky a hľadať nové 
spôsoby a techniky ume-
leckého vyjadrenia.“ Dom 
remesiel v Slovenskej Ľupči 
vznikol ako spoločný projekt 
dvoch občianskych združe-
ní Občianskeho združenia 
Mestečko a Turisticko-rela-
xačného teamu. Autorkou 
myšlienky bola Klára Janču-
rová, ktorá sa snažila o zalo-
ženie školy ľudovej kultúry 
v Ľupči už dávnejšie. Projekt 
vtedy podporilo Obecné 
zastupiteľstvo na svojom 
zasadnutí dňa 5. februára 
2003 a schválilo zriadenie 
Domu remesiel v budove bý-
valého OPS na Námestí SNP 
č. 14. 

Textilná a rezbárska dielňa

Nie náhodou skrsla myš-
lienka využiť na tento účel 
práve Ligasovie dom, kde 
sa v minulosti nachádzala 
garbiarska výroba, oživiť 
pôvodné prostredie reme-
selníckeho domu v niekdaj-
šom duchu, kde podstatou 
sú nielen drevené trámové 
stropy, kachľová pec, kros-
ná, remeselné náradie, ale 
predovšetkým duch spolu-
patričnosti a spoločenstva 
ľudí. Dom remesiel bol pr-
výkrát otvorený na Turíč-
nom jarmoku 7. júna 2003 
s technikami textilnej dielne, 
paličkovanej čipky, pletenia 
košíkov a práce v kováčskej 
vyhni. Okrem Daniela Balá-
ža a Kláry Jančurovej vtedy 

pri jeho zrode stál Vladimír 
Jánoš. Ako prvá vznikla tex-
tilná dielňa, ktorá ponúkala 
tkanie na krosnách a dodnes 
pri nich tak ako pred rokmi 
nájdete Katku Budajovú, 
ktorá sa okrem toho rokmi 
zhostila aj akejsi „materskej“ 
starostlivosti o návštevní-
kov. Zakúri, sem-tam čosi 
pre nich navarí i napečie. 

Neskôr pribudla v textilnej 
dielni maľba na hodváb, 
ktorej sa ujala Jarmila Já-
nošová, pribudla batika, ale 
aj paličkovaná čipka. Ruky 
k dielu prikladali viacerí. 
Slávka Kubovičová, Janka 
Krížová, Martuška Plande-
rová a mnohí iní. Spolu s tex-
tilnou dielňou vznikla aj rez-
bárska dielňa. Jej pýchou sú 
drevené bábky – marionety, 
ktoré oživené rukami tunaj-
ších mladých divadelníkov 
zo ZUŠ-ky stvárnili nejednu 
ľupčiansku povesť a pokra-
čovali tak v dávnej tradícii 
starej Ľupče, kde divadelné 
umenie, a to aj to bábkarské 
znamenalo vysokú mieru 
nielen zábavy, ale aj hodnot-
ného umenia v tej dobe. 

Medzi rarity na Slovensku

Najväčší rozvoj zazname-
nala keramická dielňa aj vďa-

ka spolupráci so súčasnými 
ľupčianskymi keramikármi. 
A tak aj na základe skúseností 
a rád Janka Priesola a Gustá-
va Virága sú dnes k dispozícii 
verejnosti takmer každý týž-
deň plne obsadené štyri hrn-
čiarske kruhy ‒ dva kopacie 
a dva elektrické, vypaľovacia 
pec, potreby na modelovanie 
a glazovanie. „Pod odborným 

vedením sa tak u nás v dielni 
od základov vypracovali sku-
toční remeselníci, ktorí idú 
ďalej vlastnou cestou,“ hovo-
rí Vlado Jánoš, ktorý je dnes 
odbornou dušou keramiky, 
líhaného skla a smaltovej 
techniky. A už len dodáva-
me, že medzi stálych náv-
števníkov kedysi patrila aj 
keramikárka Janka Fábryová 
alebo Dano Pivarči, ktorého 

hlinené sošky dodnes obdi-
vujú mnohí návštevníci. Boli 
to, samozrejme, aj mnohí iní, 
ktorí svoje praktické skúse-
nosti využili aj na štúdium 
výtvarníctva či architektú-
ry ako Žofka Lakomčíková 
či Matúš Jančura... V roku 
2008 Dom remesiel otvoril 
novú dielňu. Bola zakúpená 
pec na vypaľovanie smal-
tu a neskôr aj pec na líhané 
sklo. Tým získalo umelecké 
remeslo nové dimenzie. Spo-
jenie keramika – smaltovaný 
plech – farebné, líhané sklo 
otvorili nečakané možnosti 
tvorby. Jeho aktívnou súčas-
ťou bol v tom čase aj „Etien“ 
‒ Peter Zeman. Určite treba 
spomenúť Kláru Slabéciu-
sovú, Zuzku Bojsovú a jej 
šperky či banskobystrických 
skautov, ktorí pomáhali pri 
ukážkach remesiel počas ofi-
ciálnych podujatí. V tomto 
roku pribudli noví profesio-
nálni lektori. Napríklad ume-
lecký kováč Matúš Jančura 
a jeho manželka, šperkárka 
Magda Jančurová rozšírili 
ponuku dielne o techniky 
kovotepectva a kováčstva. 
Dom remesiel sa tým dostá-
va v rozsahu ponúkaných 
remeselných techník medzi 
rarity na Slovensku. 

Mapujú tradície a hľadajú 
spojitosti 

Dom remesiel okrem 
iného ponúka pletenie koší-
kov z pedigu pod dozorom 

Martina Jasenovca, servít-
kovú techniku s Andrejkou 
Balážovou, maľovanie na 
sklo, ale aj výrobu ručného 
papiera, výrobu okrasných 
sviečok, príležitostne aj vý-
robu ozdôb zo slamy a šú-
polia. Dielne Domu remesiel 
sú otvorené pre návštevní-
kov pravidelne jeden večer 
v týždni. Viacčlenné skupiny 
si môžu dohodnúť termín 
návštevy aj cez víkend a túto 
možnosť využívajú školy, 

letné tábory, turistické sku-
piny. Už tradične sa kona-
jú remeselné týždne pred 
Vianocami, veľkonočnými 
sviatkami a cez letné prázd-
niny. No ten najväčší nápor 
zažíva Dom remesiel počas 
Turíčneho jarmoku. Okrem 
ponuky výrobkov, predvá-
dzania remesiel s možnosťou 
vyskúšať si ich, predstavení 
bábkového divadla, štýlovej 
krčmy alebo príjemného po-
sedenia pri šálke bylinkové-
ho čaju je v Ligasovie dome 
inštalovaná  výstava. Dosiaľ 
to bola historická výstava 
ľupčianskeho stolárstva, 
obuvníctva, výstava zbierky 
nožov, rezbárskych výrob-
kov, zvoncov, obrazov a plas-
tík. Remeselná výroba v Ľup-
či v minulosti prekvitala. 
Pre dnešok zanechala silný 
odkaz predošlých generácií. 
Dom remesiel mapuje tradí-
cie a hľadá kontinuitu, ktorá 

obohatí nás – Ľupčanov aj 
návštevníkov o hodnoty, 
ktoré v Slovenskej Ľupči 
v minulosti vznikli a na kto-
ré môžeme nadviazať. Preto 
v roku 2009 bola otvorená 
v nevyužívanej časti Domu 
remesiel – za novými reme-
selnými dielňami v podobe 
múzea stála expozícia histó-
rie cechov a remesiel v Ľupči 
v réžii a výslednom stvárne-
ní Slávky Kubovičovej. Jej 
dušou sa stala Janka Balážo-

vá (Dávidová), ktorá svojou 
mravčou prácou zozbierala 
množstvo materiálu. Podari-
lo sa jej spísať a zaznamenať 
zvukové nahrávky pamät-
níkov starých ľupčianskych 
remesiel, z ktorých mnohí 
už nie sú medzi nami. Sú-
stredila obrovskú zbierku 
exponátov, pričom mnohé 
z nich zachraňovala priamo 
zo smetiarskeho voza. 

Prinesie budúcnosť rekon-
štrukciu?

Dom remesiel spolupra-
cuje so ZUŠ, Materským 
centrom Kľúčik, DFS Drat-
várik, MO Červeného kríža 
a inými spolkami, výsled-
kom čoho sú viaceré spo-
ločenské akcie ‒ páračky, 
lampiónový sprievod, diva-
delné vystúpenia na humne 
a iné. Zaujímavé boli kurzy 
pre deti a dospelých, ktoré 

trvali dva roky, a Slávka Ku-
bovičová s nimi počas tohto 
obdobia trávila až 4 dni 
v týždni. „Činnosť Domu 
remesiel je plne závislá na 
bezplatnej práci lektorov ‒ 
dobrovoľníkov a jeho priaz-
nivcov,“ hovorí Vlado Jánoš 
a dodáva, že za 10 rokov sa 
vystriedalo v práci pre Dom 
remesiel 12 lektorov. „Na 
nové techniky prizývame 

profesionálnych remesel-
níkov a výtvarníkov. V sú-
časnosti pracuje pre Dom 
remesiel trvale sedem ľudí, 
občas ďalší dvaja. Podstat-
ným zdrojom financií do 
zariadení a nástrojov pre 
nové techniky sú 2% dane 
z príjmu, granty a dary. 
Príspevky návštevníkov po-
krývajú náklady na materiál 
a energie len čiastočne. Do-
tácia obce pomáha vykryť 
výdavky na vykurovanie 
priestorov Domu remesiel, 
vodné, stočné za dažďovú 
vodu a najnutnejšie opravy 
objektu.“ Zámery do budúc-
nosti nie sú malé, odborný 
potenciál v obci a blízkom 
okolí je obrovský a z Domu 
remesiel by mohla byť akti-
vita regionálneho významu 
s dennou návštevnosťou. 
Všetko ale vyžaduje pozitív-
ny prístup a za ním i nutnú 
potrebu rekonštrukcie obec-
nej budovy. Limitujúcim 
faktorom v súčasnosti je 
totiž miestami až havarijný 
stav strechy obecnej budo-
vy, ktorá skrýva aj hodnotné 
súkromné zbierky v podobe 
múzea remesiel, a nutne 
vyžaduje rekonštrukciu. 
V prípade prestavby podľa 
vypracovaných projektov by 
bolo v humne možné zriadiť 
aj stálu kováčsku, prípadne 
odlievačskú vyhňu a v pred-
nej časti traktu zase poly-
funkčnú dielňu s dennou 
návštevnosťou. Všetko ale 
závisí od ochoty pozrieť sa 
do budúcnosti a staviť na 
to, čo v obci máme, to, čo 
má pre mnohých zatiaľ ne-
objavenú, perspektívu. Per-
spektívu turizmu, vzdeláva-
nia a upevnenia vlastného 
povedomia. 

• • •
Kedysi som počula po-

smešný názor: „Veď v Dome 
remesiel sa toho veľa nero-

bí, iba sa tam štyria ľudia 
chodia hrávať...“ Zarazilo 
ma to, no názor som neko-
mentovala. Nepoznala som 
totiž realitu. Dnes by som 
však jeho autorovi ostro 
oponovala, pretože reali-

tu poznám. Je úžasné, že 
v dnešnej dobe v našej blíz-
kosti existujú ľudia, ktorí 
dokážu vkladať bezmedzne 
do rúk iných ľudí vlastné 
inšpirácie i voľný čas. A keď 
počítam, že to dobrovoľ-
ne robia už viac ako desať 
rokov každú stredu mini-
málne tri hodiny..., vychá-
dza mi neuveriteľné číslo. 
A práve ono si zaslúži nielen 
obdiv, ale najmä aktívnu 
pozornosť kompetentných, 
ktorí by mali byť hrdí na to, 
čo v podobe Domu remesiel 
Slovenská Ľupča ponúka 
nielen deťom, ale predo-
všetkým dospelým obyvate-
ľom i návštevníkom obce. 

Spracovala: Erika Lamperová 
Podklady: Daniel Baláž, 

Vladimír Jánoš    
Foto: archív Domu remesiel 

(db)

Prinášajú nám  čosi viac...
Dom remesiel má desiate výročie
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Rieka Hron je vodácky veľ-
mi cenná, a najmä spoza 
našich západných hraníc 
sem za dobrodružstvom, 
ktoré ponúka, jazdia 
nadšenci pre tento šport. 
v Čechách sa totiž maso-
vému vodnému turizmu 
venuje oveľa viac pozor-
nosti ako u nás.  Dravosť 
však české rieky majú ob-
medzenú, a tak adrenalín 
hľadajú najmä na Sloven-
sku – na Hrone. a práve 
začiatok mája znamená 
otvorenie vodáckej sezóny 
aj v lodenici na Mlynčoku. 

Počas sezóny si tak môžu 
priaznivci vodných športov, 
turisti a milovníci prírody 
vychutnávať do sýtosti ko-
ryto Hrona, ale pravidelne 
aj dobrú zábavu pri živej 
muzike alebo aktívnom od-
dychu aj na brehu v podobe 
stolného tenisu, petanque 
či plážového volejbalu. Deti 
môžu využiť pieskovisko, 
hojdačky, preliezačky, ale aj 
lezeckú stenu.

nezodpovednosť alebo  
tichý zabijak?

Netreba však zabúdať aj 
na bezpečnosť počas spla-
vovania rieky, pretože ad-
renalín a dobrodružstvo je 
jedna vec, tá druhá je však 
nevyspytateľnosť vodného 
živlu. Hron už niekoľkokrát 
ukázal aj tohto roku, že jeho 
úseky sú často nepredvída-

teľným prekvapením pre 
vodáka. Nedomyslené stav-
by malých vodných elek-
trární a hatí predstavujú 
podľa hronských vodákov 
riziko pre vodných turistov 
a tragédie sú toho dôkazom. 
Podpíše sa však pod to aj ne-
skúsenosť posádky či opo-
menutie záchranných viest, 
plavba v málo bezpečných 
plavidlách, či nerešpektova-
nie červenej značky s bielym 

pásom, ktorá upozorňuje na 
hať? Človek s loďkou to vraj 
vie prejsť, ale je to veľmi ne-
bezpečné ‒ najmä tzv. vod-
né valce, z ktorých je malá 
šanca bez vesty vôbec sa do-
stať, a tak sa plavidlá prená-
šajú v rukách. Najbližší prí-
klad je pri obci Šalková, kde 
na jednej z najstarších hatí 
na Hrone zahynulo už veľa 
ľudí. Neskúsenému vodáko-

vi sa asi 70 ‒ 80 cm vysoký 
murovaný prah cez rieku 
môže javiť ako nevinná hať-
ka (hlavne za malej vody), 
ale je to tichý zabijak! Pod 
haťou je veľké vývarisko so 
silným spätným prúdom, 
ktorý svoje obete len ťažko 
púšťa (za vysokého stavu 
sa voda vracia až z 10 m). 
Vrtuľník záchrannej služby 
sem údajne lieta pomerne 
rýchlo. Hať je dobre označe-

ná, treba včas zastaviť a pre-
niesť vpravo.

adrenalínové úseky

Dravosť jarného Hrona 
podcenila pred niekoľkými 
dňami aj viacčlenná skupi-
na vodákov z Bratislavy. Aj 
napriek varovaniam hydro-
lógov, ktorí uvádzali 1. po-
vodňový stupeň, sa vybrali 
na rieku v dvanástich člnoch 

aj s malými deťmi. Člny sa 
v rýchlom prúde prevrátili, 
vo vode sa ocitlo 22 vodá-
kov. Šestnástim z nich sa 
podarilo dostať na breh, no 
šiestich strhol vír a unášal 
ich po prúde ďalej. Podľa 
záchranárov bolo veľkým 
šťastím, že z toho vyviazli 
len s drobnými zraneniami 
a odreninami. Tento úsek je 
prakticky celoročne zjazd-
ný, vhodný aj pre začiatoč-
níkov a prakticky pre všetky 
typy lodí (vrátane raftov 
a pramíc). Pod Slovenskou 
Ľupčou je hať z lomového 
kameňa, ktorej splavnosť 
treba posúdiť na mieste 
podľa vody (pri malej vode 
preniesť vpravo). Ďalšie 
podobné, ale nižšie stupne 
sú zjazdné dobre. Koryto 
Hron sa ďalej výrazne roz-
širuje, údolie sa postupne 
otvára a pod Banskou Bys-
tricou plynulo prechádza do 
Zvolenskej kotliny. Napriek 
tomu si rieka stále zacho-
váva podhorský charakter 
s množstvom perejí, z kto-
rých najlepšie sú práve v zá-
vere pod Banskou Bystricou 
‒ Vlkanová. Dobrodruhovia 
si ich určite nedajú ujsť. 
Z adrenalínových atrakcií 
treba spomenúť cliffdi-
ving (skákanie zo skaly do 
vody) ‒ skalu Jumpstone 
(výška 5 m) neprehliadne-
te na pravom brehu Hrona 
pri Medzibrode v mieste, 
kde sa tok rozdeľuje na dve 
ramená – starousadlíci to 
kedysi, samozrejme, volali 
jednoduchšie ‒ Pod Kráľov-
nou. Ak si chcete zdokona-
liť techniku jazdy alebo si 
len tak trochu „zablbnúť“, 
nevynechajte jednoduchú 
slalomovú dráhu, ktorá je 
pri táborisku v Iliaši. Avšak 
ani pri tom nezabúdajme na 
bezpečnosť!

Spracovala Erika Lamperová
Foto: www.splavhorna.sk

Takto to má vyzerať – 
povedali si účastníci stret-
nutia v Slovenskej Ľupči, 
keď v sobotu 20. apríla 
zaburácali motorky rovno 
na námestí. Takmer stov-
ka silných strojov sa tu 
zhromažďovala na ofici-
álne otvorenie sezóny na 
Slovenskej Route 66 s ná-
zvom „Jarné odomknutie 
SK ROUTE 66“. Motorky, 
veterány, autá americkej 
výroby, a aj autá neame-
rické, no označené sloven-
skou zástavou. Skrátka 
stretli sa tu motoristi so 
záujmom o SK Route 66 

– cestu I/ 66. A čakala ich 
takmer stovka kilomet-
rov v kolóne. Prečo práve 
Slovenská Ľupča? Pretože 

sme zatiaľ jedinou obcou, 
ktorá sa môže pochváliť 
vôbec prvou informačno-
bezpečnostnou tabuľou SK 

Route 66 – aktivitou, kto-
rú podporuje aj Európska 
charta bezpečnosti. Moto-
risti si tak mohli v pokoji 

počas prejazdu pozrieť 
inými očami to, čo nezvy-
čajné táto slovenská cesta 
vo svojej časti Pohronia 

a Horehronia motoristom 
ponúka. 

(ela), Foto Martin Vácha, 
Lujza Straková 

ŽIvOT a kUlTúRa ŽIvOT a kUlTúRa

Posedenia pri živej hudbe 
a vínku bývajú už pravidel-
ným, veľmi príjemným spes-
trením nedeľného života 
mnohých obyvateľov. Tento 
raz sa však posledný aprí-
lový nedeľný večer niesol 
naozaj v neopakovateľnej 
atmosfére a hojnej účasti.

Mladá šperkárka Magda 
Jančurová vniesla do sú-
časného európskeho ume-
nia dych afrických vplyvov 
a jej zaujímavé rozprávanie 
rázovito podfarboval aj 
Gottfried Asare z Ghany 
a jeho kapela na afrických 
bubnoch. Avšak veľmi in-

špiratívnym občerstvením 
toho večera bolo vystúpe-
nie členov Tanečnej kapely 
ZUŠ, ktorí spievali a hrali 
súčasné, veľmi populárne, 
no na spracovanie veľmi 
náročné rockové songy. 
Mladí hudobníci a spevá-
ci si zaslúžia viac ako po-

chvalu a rovnako ocenenie 
patrí aj ich pedagogickému 
vedeniu Zuzane Uhríkovej, 
ktorá pripravuje spevácku 
časť kapely a Ivovi Petríko-
vi (klávesové nástroje, vo-
kály). Takže, ako sa hovorí, 
klobúk pred nimi dolu.  

(ela)

klobúk dole pred ZUŠ-kármi Zloženie kapely
Peter Lakomčík ‒ bicie
Matej Majer ‒ basgitara
Viliam Valent ‒ ak. gitara
Daniel Štróner ‒ klávesy
Michaela Bartková ‒ spev
Kristína Vajdová ‒ spev
Diana Virágová ‒ spev
Lukáš Kekelák – spev
Silvester Roštár ‒ spev

Silné stroje na námestí

Naši najmenší drobčeko-
via srdečne pozývajú všetky 
mamky, babičky i budúce 
mamičky na svoje vystúpe-
nie v Miestnom kultúrnom 
stredisku  v stredu 15. mája  

o 15.30 hodine. Ukážu im, 
čo všetko si v podobe bás-
ničiek, pesničiek aj milých 
scénok pripravili k ich 
sviatku – Dňu matiek.

(ela)

V piatok 17. mája o 17.00 
vás pozývame na oficiálne 
odhalenie informačného 
panela, ktorý je umiestnený 
na budove Obecného úradu. 
Účasť prisľúbili aj predsta-

vitelia Banskobystrického 
samosprávneho kraja a sú-
rodenci Valeriána ‒ Adyho 
Strážovca, ktorý žije a tvo-
rí v Kanade a jeho životné 
dielo je súčasťou informácií 

na tabuli. Ich rodina ke-
dysi žila v tejto budove, 
pretože otec pracoval ako 
obecný notár. Účinkovanie 
počas odhalenia prisľúbili 
aj poľskí gajdoši.       (ela)

aby sa relax nestal nebezpečným

Oficiálne odhalenie infopanela Drobčekovia mamkám

nemecká – Slovenská Ľupča – Sliač
rkm 204,4 – 161,0
dĺžka úseku: 43 km
obtiažnosť: WW I-I+
zjazdnosť – vodočet BANSKÁ BYSTRiCA:
minimum ‒ 80 cm 
optimum ‒ 90 ‒ 150 cm
nebezpečné už pri 200 cm 
povodňový stav – 250 cm (zákaz!!!)
šírka koryta: 15 – 30 m
vhodné typy lodí: kajak, kanoe, Pálava, raft
doba (rýchlosť) plavby: 5 ‒ 6 km/hod.
nebezpečné úseky, miesta: hať v Šalkovej – silný 
spätný prúd (preniesť!!)
vhodný začiatok/koniec: Nemecká, Banská Bystri-
ca, Sliač
táboriská: kemp Nemecká, Medzibrod, Slovenská 
Ľupča, Iliaš, núdz. táb. Šalková, Sliač
zaujímavosti, atrakcie: Jumpstone – skákanie do 
vody zo skaly, Iliaš – slalomka, perej vo Vlkanovej, 
Hronsek – drevený kostol

Vlkanovské pereje
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naši jubilanti Opustila nás

Radíme záhradkárom

V apríli sa významných jubileí dožili:

 70 rokov:  Gabriela Valentová
 75 rokov:  Juliana Konvičná
 75 rokov:  Pavel Iskra
 75 rokov:  Július Pauliak
 90 rokov:  Viola Polónyová

Privítali sme do života
V apríli sme privítali do života:

Emmu Mesárošovú
Luciu a Lenku Debnárové

Máj

Máj – letný rez jadrovínHistorický kalendár

8. 5. 1926 ‒ narodila sa 
MUDr. Oľga PAVKOVČE-
KOVÁ, rod. CAMBELO-
VÁ, CSc. Vo vedecko-vý-
skumnej a klinickej praxi 
sa zameriavala na detskú 
hematológiu a nefroló-
giu.

26. 5. 1946 ‒ voľby do 
Národného zhromaždenia 
ČSR, Slovenskej národnej 
rady a národných výborov. 
V Slovenskej Ľupči vyhrala 
Strana slobody – 481 hla-
sov, Demokratická strana 
– 416 hlasov, KSS – 388 
hlasov a Strana práce – 28 
hlasov.

30. 5. 1923 ‒ narodil sa 
MUDr. Dušan BRUCHÁČ, 
CSc., univerzitný profesor,     
odborník na fyziológiu 
a patológiu pôrodníctva.

31. 5. 1863 ‒ v Selciach sa 
uskutočnili oslavy 1 000 
rokov od príchodu CYRILA 
a METODA za účasti Štefa-
na MOYZESA. Ľupčania na 
túto oslavu doviezli veľký 
koláč /330 cm dlhý, 60 cm 
široký a 45 cm vysoký/ 
s nápisom „1000-ROČNÝ 
C YR ILOME TODEJSK Ý 
RADOSTNÍK“. Pripravil ho 
pán Makovický. 

keď pred stáročiami 
Slovenská Ľupča od kráľa 
mestské privilégiá obdr-
žala, predsa jej k úplnej 
spokojnosti čosi chýbalo. 
Spolu s privilégiami totiž 
právo meča nedostala, čo 
bola výsada pre mesteč-
ko veľmi dôležitá, lebo 
toto právo znamenalo, že 
Ľupčania mohli na trest 
smrti odsúdených lumpov 
sťatím, obesením, na kolese 
lámaním či na konskom 
chvoste vláčením popraviť. 
no a keď si už Ľupčania aj 
toto hrdelné právo vybojo-
vali, vlastného kata zas ne-
mali a vždy pred popravou 
ho museli aj s pomocníkmi 
z ďalekej Štiavnice doviezť.

V jednom roku sa stalo, že 
na začiatku leta tunajší ry-
bári pri Hrone novorodenca, 
chlapča, v slamenom filfásku 
našli. A keďže to akurát na 
Jána bolo a chlapča pod vŕbou 
našli, Janko Vŕba meno mu 
dali. Všetci rybári však doma 
kŕdeľ detí, vždy hladných to 
krkov mali, a tak nebolo toho, 

kto by si Janka osvojil. Až 
ľupčiansky richtár sa nad ním 
zľutoval, do komôrky na rad-
nici prichýlil, a tam ho obecné 
dojky prikrmovať chodili.

Okolo kata sa obšmietal

Janko Vŕba rástol sťa 
z vody a ako sirota, bez otca 
a matere, len tak po mesteč-
ku sa potuloval. No a keďže 
takým malým zvedavcom on 
bol, tu sa pri kováčovi, kolá-
rovi, debnárovi, dratvárovi či 
mastičkárovi pristavil a ich 
remeslo obkukával. Zo všet-
kého najviac ho však remeslo 
štiavnického kata zaujíma-
lo a nešiel sa dočkať, kedy 
v Ľupči ďalšia poprava bude. 
No a keďže lumpov v tých 
časoch až-až bolo, nemusel 
on veru ani pridlho čakať. 
Poprava odsúdenca tak ako 
všade aj pre Ľupčanov veľ-
kým sviatkom bola. V ten 
deň sa nerobilo, v krčme ako 
v úli bolo, tu chlapi o odsú-
denom, tam zas o katovi hla-
sito debatovali. No ako bola 
poprava pre obyčajných Ľup-

čanov sviatkom, pre richtára 
a prísažných naopak. Už skôr 
bolo treba kata zo Štiavnice 
doviezť, spolu s pomocníkmi 
ubytovať, chovať, vínom na-
pájať a napokon po poprave 
riadne vyplatiť. Skrátka, do 
mestskej pokladnice hlboko 
načrieť. I v jeden deň pre Ľup-
čanov takýto sviatok prišiel 
a Janko Vŕba sa len okolo po-
pravcov obšmietal, na všetko 
nazeral, až si ho samotný kat 
všimol a či by vraj s ním do 
Štiavnice za učňa nešiel. Po-
tešil sa Janko a potešili sa aj 
ľupčianski radní, že sa hlad-
ného bremena zbavia. A tak 
sa aj stalo, po poprave Janko 
do Štiavnice s katom a jeho 
pomocníkmi odišiel. 

I ľudí poliečil

Prešlo pár rôčkov, v Ľup-
či sa opäť poprava chystala 
a spolu so štiavnickým katom 
do mestečka prišiel aj jeho 
nový pomocník, vyučený 
Janko Vŕba. Nuž a po popra-
ve, pri ktorej sa Janko osved-
čil, došlo medzi štiavnickým 

katom a radnými pánmi k vy-
jednávačkám ako na trhu. 
Ľupčania by boli vraj radi, 
aby Janko doma mestským 
katom sa stal. Štiavnický kat 
si však ani za celý svet šikov-
ného pomocníka dať nechcel, 
a až keď pred ním kremnické 
dukátiky zaštrngali, s obcho-
dom súhlasil. A súhlasil aj sa-
motný Janko s podmienkou, 
že mu domček na bývanie 
Ľupčania postavia. V tých 
časoch všade navôkol  také 
pravidlo platilo, že mestský 
kat nesmel spoločne medzi 
ostatnými obyvateľmi bý-
vať, a tak Ľupčania Jankovi 
v dolinke za hradom, povyše 
šibeníc, kde sa vešalo, malý 
dômok postavili. No a v tom 
dômku Janko, ľupčiansky 
kat, žil a poctivo remeslo 
vykonával. Janko Vŕba však 
nebol len taký obyčajný kat, 
čo inej ako katovskej roboty 
nemal, ale vedel aj ľudí kurí-
rovať. Tu chorým Ľupčanom 
odvar z liečivých byliniek 
pripravoval, tam zas skaze-
né a zhnité zuby kováčskymi 
kliešťami vytrhával. Roky 

ubiehali, s katom Jankom 
spokojnosť vládla, až sa sta-
lo, že ľupčianskych radných 
štiavnickí páni navštívili, 
že ich starý kat sa zo sveta 
odobral a boli by radi, keby na 
uvoľnené miesto akurát Jan-
ko Vŕba nastúpil. Ľupčianski 
radní však o tom ani počuť, 
ale keď tentoraz pred nimi 
dukátiky zaštrngali, svojho 
kata Štiavničanom predali. 
Smutný, presmutný z rod-
ného mestečka Janko Vŕba 
odchádzal, a keď odišiel, od 
tých čias už Ľupčania nikdy 
svojho kata nemali.

• • •
Veru stáročia prešli od čias, 

keď ľupčianski rybári pri Hro-
ne malé chlapča v slamenom 
filfásku našli a na Janka Vŕbu 
si už nikto ani nespomenie. 
Všetko tu napísané je však 
pravda pravdúca, lebo miesto 
za Ľupčianskym hradom, kde 
sa vešalo, sa aj dnes Šibeni-
ce nazýva. No a miesto, kde 
Janko Vŕba ako kat žil? To sa 
Dômok menuje a azda aj na-
vždy menovať bude.

Ján Balkovic

Telovýchova a šport pomá-
hali rozvíjať život a kultúru, 
nadväzovali na predvojnové 
pôsobenie futbalového od-
dielu Šk Slovenská Ľupča 
a tradície miestnej jednoty 
Sokol. (pozn. red. Malú 
fotografickú spomienku na 
futbalové časy prinášame 
na športovej strane.) 

Z letných športov získal 
popularitu volejbal, strelecký 
šport a horolezectvo, ktoré ro-
bili Ľupči dobré meno aj mimo 
okresu a kraja. Strelecký oddiel 
Zväzarmu SŠL reprezentoval 
našu republiku v Rusku, Ma-
ďarsku, Bulharsku. Od roku 
1980 sa horolezecký oddiel 
začal venovať aj skialpinizmu 
– horolezectvu kombinované-
mu s vysokohorským lyžova-
ním. Členovia oddielu zdolali 
Mont Blanc, Elbrus, a ďalšie 
vysoké pohoria na Kaukaze. 
Horolezci začínali prvým tré-
ningovým výstupom na Drie-
kynskú skalu a Šupín. 

Tragédie i úspechy

Rok 1985 bol pre ľupčian-
skych skialpinistov a celú 
našu obec tragický. Pod laví-
nou zahynuli traja členovia. 
Takmer o šesť rokov neskôr 
na Kaukaze ďalší dvaja za-
platili krutú daň odvahe 
a prírodnému živlu. No ho-
rolezci sa nevzdávali, zdo-
lávali ďalšie pohoria v Ru-
munsku, Grécku a niektoré 
končiare Álp. V zimných 
športoch medzinárodné 
úspechy dosiahli lyžiari, 
bratia Marián a Adrián Bí-
rešovci. Začínali na svahoch 

ľupčianskeho chotára – na 
Hôrke. Náročným trénin-
gom sa prebojovali medzi 
najlepších v republike a zdo-
lali takmer všetky svetové 
zjazdovky. Najväčšie medzi-
národné úspechy dosiahli 
v roku 1987. Starší Marián 
sa stal akademickým maj-
strom sveta v zjazde a ví-
ťazom Európskeho pohára 
akademikov. Mladší Adrián 
na Majstrovstvách sveta ju-
niorov získal dve strieborné 
a jednu bronzovú medailu 
(slalom, zjazd, kombinácia). 
Zúčastnili sa na OH v Ka-
nadskom Calgary 1988 a na 
OH vo Francúzsku. Dosiahli 
viaceré ocenenia: Adrián – 
titul Majster športu a Mari-
án – cenu Fair play. Zimné 
športy mali v Ľupči dobré 
podmienky. Týka sa to aj ľa-
dového hokeja, skokov na 
lyžiach a lyžovania vôbec.

Spracovala Eva Horská    
Foto domáci archív (jh a rodiny 

Bírešovej)     

Povesť o ľupčianskom katovi

Šport a telovýchova
v priebehu roka môže-
me letný rez jadrovín 
urobiť od mája až do 
začiatku augusta. výho-
dou je, že každoročným 
uplatnením letného rezu 
možno v prvom rade 
obmedziť rast stromu. 

Za najvhodnejší termín 
pre zásah je druhá polovica 
júna. Platí zásada, že čím 
je zásah neskorší, tým je 
slabší jeho brzdiaci účinok. 
Súčasne máme možnosť 
zabezpečiť tvorbu rodivého 
obrastu v tých častiach ko-
runy, kde ho potrebujeme 
‒  napríklad pri báze koná-
rika a pod. Uplatňovaním 
letného rezu zlepšujeme 
osvetlenie vo vnútornej 
časti koruny stromu, čím 
sa vytvárajú priaznivé pod-
mienky pre intenzívnejšie 
kvetné puky, krajšie vyfar-
benie plodov a zlepšuje sa 
kvalita plodov. Zároveň sa 
vytvárajú nepriaznivé pod-
mienky pre rozvoj chorôb, 
ako je chrastavitosť, moni-
lióza, múčnatka a rakovina. 
Správnym uplatňovaním 
letných zásahov môžeme 
docieliť včasnú a bohatú 
rodivosť pri starých stro-
moch, zaštepených na bu-
jaro rastúcom podpníku. 
Letný rez na starších stro-
moch spočíva v skracovaní 
bujne rastúcich kostrových 
konárov. Krátke letorasty 
pritom zostávajú nedo-
tknuté. Tento zásah nie je 

vhodný pre kultivary, ktoré 
po jeho aplikovaní vytvára-
jú veľa druhotných letoras-
tov. Dolné konáre starších 
stromov rodia spravidla 
plody podradnej kvality. 

Rez mladých stromov

Letný rez nám aj v tom-
to prípade umožňuje veľmi 

efektívne tvarovať korunu 
do zvoleného tvaru. Zá-
sahy spočívajú v prvom 
rade v odstraňovaní ne-
perspektívnych letorastov, 
ktoré likvidujeme vždy 
po odkvitnutí stromu. Na 
mladých bujne rastúcich 
stromoch koncom júna od-
režeme konkurenčné leto-
rasty na vrcholoch kostro-

vých konárov ako aj všetky 
nepotrebné letorasty, ktoré 
nadmerne zahusťujú koru-
nu. Podľa potreby môžeme 
zaštepovať i letorasty, pre-
dlžujúce kostrové konáre 
ďalšieho radu. Týmto zása-
hom podporíme rast slab-
ších druhotných letorastov, 
ktoré sú pre ďalšiu výstav-
bu koruny výhodnejšie. 

Štepenie egrešov a ríbezlí  

Od 1. mája až do konca 
júna štepíme egreše a rí-
bezle všetkých druhov za 
zelena s nedrevnatými 
vrúbľami. Podpník je mäk-
ký v zelenom štádiu. Tak 
isto aj vrúbeľ sa používa zo 
zeleného výhonku v dĺžke 
asi 3 cm. Štepíme za vlhké-
ho podmračného počasia, 
väčšinou podvečer. Ja pod-
pník neskracujem, len na 
vhodnom mieste, kde bu-
dem štepiť, uviažem na je-
den uzol s páskou z PVC asi 
7 mm širokou a v dĺžke 30 
cm. Umožním si tým dobre 
priviazať zaštepený vrúbeľ 

na podpníku. Asi 1 cm nad 
listom na podpníku urobím 
kolmý zárez v dĺžke asi 2 
cm. Toto miesto na podpní-
ku musí byť nezdrevnatené 
‒ bylinné. Vrúbeľ s 2 až 3 
listami je tiež zelený ako aj 
koniec výhonka. Dotýkať sa 
holou rukou rezných častí 
sa nesmie, preto ako pod-
ložku používam list zo zlatej 
ríbezle, na ktorom urobím 
na vrúbli z oboch strán sú-
merný klin v dĺžke asi 2 cm. 
Takto upravený vrúbeľ vlo-
žím do zárezu na podpníku. 
Uviažem ho páskou, ktorú 
som si tam pripravil pred 
štepením. Obväz má pokryť 
všetky rezy. Túto prácu ro-
bím s pomocou pinzety. Asi 
o jeden týždeň skontrolu-
jem štepy. Ak sú prijaté pod-
pníky, skrátim a nechám len 
jeden alebo dva listy nad 
štepením. Spoza týchto lis-
tov vyrastú výhonky, ktoré 
budem zaštipovať až do 
konca júna. Potom ich od-
strihnem. Uzol na štepoch 
odstrihnem až na ďalší rok 
v máji a zároveň upravím na 
štepoch vrúbľov len 3 až 4 
púčiky. Z týchto púčikov má 
narásť korunka stromčeka 
egreša alebo ríbezľa. Tento 
spôsob štepenia má tú vý-
hodu, že vrúbeľ má z oboch 
strán výživu z podpníka. 
Podpník totiž nebol skráte-
ný a rastové pletivá neboli 
prerušené. Moje štepenie za 
zelena je úspešné na 99%.

Mazúch M., foto int.

chemická ochrana
Americká múčnatka je vážnou chorobou. Musíme 

robiť preventívne opatrenie a zabezpečiť správnu vý-
živu draslíkom a fosforom. Každoročne striekame asi 
v 10-denných intervaloch napr. 0,1 % Karathanom, 
ochrana je 21 dní. Po zbere úrody prestriháme na ko-
nárikoch obrast, ktorý narástol od júna. Nasledujúci 
rok v máji po odkvitnutí, a keď narastú plody egreša, 
výhonky, narastené na konárikoch, za zelena obstri-
háme. Zabezpečíme tým svetlosť v korune  stromčeka 
a vyhneme sa plesni. Na takto ošetrený egreš stačí 2x 
po sebe robiť postreky Diskusom a vyhneme sa ame-
rickej múčnatke. Antraknóza je choroba ríbezlí. Tie 
treba každoročne striekať po odpadnutí listov 0,7 % 
Kuprikolom aj pred kvitnutím. Po odkvitnutí strie-
kame 0,3 % Kuprikolom alebo 0,4 % Perozínom. Za 
vlhkého počasia postrek opakujeme.                      (mm)

V mesiaci apríl nás opustila: 

Mária Lakomčíková  vo veku 82 rokov

,,Aj keď priskoro zhasla sviečka Tvojho života, 
neodišiel si, zostávaš v našich srdciach...“
12. mája 2013 uplynie rok plný smútku a bolesti, kedy nás navždy 
opustil môj milovaný manžel, náš drahý a starostlivý otec, starký, 
brat, príbuzný

MiROSLAV TONČÍK
S láskou spomínajú: manželka Soňa, dcéry Soňa, Miroslava, Lenka 
s rodinami a ostatná rodina

Adrian a Marian Bírešovci (zľava)



strana 12 ĽUPČIANSKE             zvesti číslo 4 | máj 2013

w w w. S lO v e n S k a l U P c a . S k

obecné noviny obyvateľov, rodákov a priateľov obce SlovenSká ľupča

prinášame Správy z obce, zaujímavé informácie, pútavé čítanie, oSobnoSti obce, životné príbehy, rady...

číslo 4 | máj 2013 ĽUPČIANSKE             zvesti strana 13

w w w. S lO v e n S k a l U P c a . S k

obecné noviny obyvateľov, rodákov a priateľov obce SlovenSká ľupča

prinášame Správy z obce, zaujímavé informácie, pútavé čítanie, oSobnoSti obce, životné príbehy, rady...

ZaUJíMavOSTI ZaUJíMavOSTI

kto to 
povedal?

„Všetci vedia úplne pres-
ne, ako majú žiť druhí. 
Zato nikdy nevedia, ako 
majú žiť oni sami.“

a)   Honoré  
de Balzac

 

b)  Paulo  
coelho

c)  karel  
Čapek

Správnu odpoveď nájdete 
na strane 15.

výroky slávnych

Glosa

Pranostiky
Máj

Kto sa v máji potí na poli 
a modlí v komore, hla-
dom neumrie.

Za mokrým májom ide 
suchý jún, za suchým 
májom ide mokrý jún.

Obecná knižnica ponúka
Javier Moro:  
 Tebe patrí ríša
v príbehu, ktorý sa rozho-
dol rozpovedať španielsky 
spisovateľ Javier Moro na 
pozadí bujnej tropickej 
prírody so zanietením pre 
detail, opisuje obrovskú 
epopeju zrodu najväčšieho 
štátu Južnej ameriky. Hrdi-
nom knihy  je l dom Pedro 
preto, že „bol jednou 
z najúžasnejších, najpito-
resknejších a najoriginál-
nejších osobností histórie“. 

Tebe patrí ríša je napí-
saná rovnako majstrovsky 
ako Morove predchádzajú-
ce bestsellery Červené sárí 
a Indická princezná. Autor 

rád píše knihy z exotického 
prostredia a ako bývalý no-
vinár vie, ako podať príbeh 
pútavo, atraktívne a dojí-
mavo.

Peter I. Brazílsky a IV. 
Portugalský (1798 ‒ 1834) 
ako korunný portugalský 
princ, známy pod menom 
Dom Pedro, bol v rokoch 
1822 ‒ 1831 brazílskym 
cisárom a v roku 1826 
tiež krátko ako Peter IV. 
(Pedro IV.) portugalským 
kráľom. Brazílskym cisá-
rom sa stal ako dvadsať-
triročný a naozaj ovplyv-
nil svojím životom dejiny 
dvoch kontinentov. Mnohí 
o tom ani netušia, a aj pre-
to sa autor rozhodol rozpo-
vedať práve tento príbeh. 
Oženil sa dvakrát. Jeho 

prvá manželka bola Mária 
Leopoldína Habsbursko-
Lotrinská, dcéra rakúske-
ho cisára Františka I. Tak 
sa stal  Pedro I. švagrom 
Napoleona Bonaparteho. 
Druhá manželka bola Amé-
lia de Beauharnais, vnuč-
ka francúzskej cisárovnej  
Jozefíny, prvej manželky 
Napoleona Bonaparteho. 
Jeho život bol  plný vr-
cholov a pádov. Princ dom 
Pedro bol nevyrovnaný 
a rozporuplný, ženy boli 
preňho záchranou i zatra-
tením. Zatiaľ čo jeho man-
želka, cnostná Leopoldina 
Habsburská, ho priviedla 
na vrchol, jeho milenka, 
temperamentná Domitila 
de Castro ho stiahla až na 
samé dno. Keď sa obrovská 

Brazília zmenšila a moc ho 
prestala zaujímať, stavil 
svoj život na to, čo pokla-
dal za správne. A stal sa 
slávnym. Milovníci histo-
rických románov si tak is-
totne prídu na svoje, a tak 
neváhajte vybrať si práve 
tento román.

(id)

„Usmejte sa. A vo vašom 
úsmeve nech je veľa dob-
roty a iba trošku, trošičku 
trpkosti. Odpusťte životu 
a svetu, že nie sú dokonalí.“ 
To bol nedávno uverejnený 
výrok v Ľupčianskych zves-
tiach od Dušana Radoviča, 
srbského spisovateľa, afo-
ristu a novinára.

 Nedávno som čítala o po-
kuse našich novinárov vniesť 
do života úsmev pri stretnutí 
s neznámymi  ľuďmi. Pri ces-
tovaní v hromadnej doprave 
sa pokúsili len tak usmiať sa 
na neznámych spolucestujú-
cich a pozorovali ich reakcie. 
Čo myslíte, ako to dopadlo? 
Ľudia sa odvrátili a v ich tvá-
ri sa dalo čítať niečo ako: „Si 
kompletný, prečo sa na mňa 
usmievaš?“ Prečo dokážeme 
posielať smajlíkov ‒ smejkov 
od výmyslu sveta mobilom, 
mailom a nedokážeme vylú-
diť ani jednu variáciu nášho 
úsmevu len tak pri očnom 
kontakte v obchode, autobu-
se...? A pritom ruku na srdce, 
každému z nás dobre padne, 
keď sa na neho niekto len 
tak úprimne a milo usmeje. 
Hneď máme krajší deň a za-
darmo. Raz, pri cestovaní 
v autobuse, som pozorovala 
ľudí. Všetci sa tvárili  straš-

Jednou zo školských 
písomných prác žiakov 
základnej školy je úvaha 
– slohový žáner, v ktorom 
autor podáva subjektívny 
pohľad na určitú skutoč-
nosť, vyjadruje svoj názor, 
zamýšľa sa, uvažuje, hod-
notí, poukazuje na prob-
lémy, odhaľuje ich príčiny 
a hľadá možnosti riešenia. 

Tento raz ponúkame 
čitateľom Ľupčianskych 
zvestí úvahu žiačky 8. B 
triedy K. Šuhajdovej. 

kniha, pes – priateľ 
človeka?

Všetci poznáme výrok: 
Kniha – najlepší priateľ člo-
veka. Ja som to však počula 
i takto: Pes – najlepší priateľ 
človeka. A keďže som vášnivá 
čitateľka a vlastním aj psa, 
rozhodla som sa túto záha-
du rozlúštiť. Kniha, to je pre 
mňa niečo super. Vždy sa te-
ším na chvíle, keď sa môžem 
nechať unášať na krídlach 

fantázie. V jednej chvíli som 
majiteľkou krásneho zámku, 
mám nádherné kone a pre-
vážam sa po oblohe. Môžem 
byť princezná, tanečníčka, 
a hoci aj upírka. Všetko závi-
sí odo mňa. Kedy to ja chcem. 
Keď nie, potom len vezmem 
záložku, vložím ju do knihy 
a všetko sa skončí. Opäť za-
čne, až keď znovu oprášim 
knihu z poličky. A pes? To 
je niečo iné. Je to živý tvor, 
ktorý sa nedá odložiť na po-
licu. Dáva nám lásku, i keď 
si ju vždy nezaslúžime. Čaká 
naše pohladenie, poláskanie 
a nič nežiada. Psy sú liekom 
na osamelosť a nespočetné 
množstvo ďalších chorôb. 
A kniha? Tá ma nepríde 
privítať, keď prídem domov 
unavená. Nedonesie mi papu-
če a nezohreje uzimené nohy. 
Ani sa nepýta vonku, keď 
padá sneh, je fujavica a mne 
sa akurát tak dobre sedí. 

Nuž preto je na každom 
z nás, čo si doplníme do vety: 
... – najlepší priateľ človeka.

Možno v dnešnej pretech-
nizovanej dobe si niektorí 
ani nevyberú z týchto dvoch 
vecí. Áno, mnoho ľudí má iné 
priority, ale ja si myslím, že 
pes a kniha si zaslúžia pri-
najmenšom veľké znamienko 
rovná sa (=).    

 Foto int.

Úsmev ako darnad čím uvažujú naše deti

ne vážne, pozerali do nezná-
ma, či už o niečom dumali, 
boli unavení, alebo len pozo-
rovali za oknom míňajúcu sa 
krajinu, neviem. Samozrejme, 
že aj ja som medzi nich patri-
la. Z letargie všetkých vytrhla 
skupinka „...-násťročných“ 
tínedžerov. Otrasne hlučných. 
Hudbu z mp3 bolo počuť aj cez 
slúchadlá ... Odrazu driemajú-
ce hlavy, kyvkajúce sa v rytme 
pomaly kolíšuceho autobusu, 
sa začali preberať a otáčať po-
horšene za skupinkou. Musím 
sa priznať, že som aj ja ostala 
podráždená, pretože ma vy-
rušili z pokojného cestovania 
a pozorovania okolia. Príjem-
né myšlienky boli odrazu preč. 
Cítila som, ako sa mi chmúri 
čelo ‒ predzvesť, že sa mi nie-
čo nepáči ... Mládež sa chicho-
tala na nezmyselnostiach a ja, 
chtiac-nechtiac, som si vypo-
čula ich bezstarostné blbos-

tičky, až som sa prichytila, 
ako mi rozťahuje kútiky úst. 
Vtiahli ma do svojho sveta 
aspoň v myšlienkach bez 
toho, aby to vedeli. Chýbalo 
málo a ja som sa skoro zača-
la spolu s nimi nahlas smiať. 
Odrazu mi bolo tak príjem-
ne, ľahko, bezstarostne a ve-
selo. A tak som si uvedomila, 
že ani svet nás dospelých 
nemusí byť vždy len vážny, 
plný maximálnej zodpoved-
nosti a trochu uvoľnenia 
a milého úsmevu len tak 
nikomu neuškodí. Krútime 
hlavami nad bezstarostnou 
mládežou a zabúdame, že 
takí istí sme boli aj my. Veď 
nevinný  smiech, bezstarost-
nosť, radosť, roztopašnosť, 
ba aj hlučnosť patria k veku 
mladých. A ja im to v dob-
rom závidím.

(id)
Foto int.

výhercovia 
súťaže

Redakčná rada sa tento-
raz rozhodla odmeniť nie 
jedného, ale prvých troch 
súťažiacich za ich námahu 
a snahu zapojiť sa do súťa-
že. Najviac príbehov o krt-
kovi nám poslali:
1.  Simonka  a Timejka 

Šalkové ‒ 68 príbehov
2.  Júlia Urbanová ‒ 43 

príbehov
3.  Rudolf Mikloš ‒ 40 

príbehov
Svojich plyšových krt-

kov, ktorí na nich čakajú 
na obecnom úrade u Ivo-
ny Dobišovej, si môžu 
vyzdvihnúť po telefonic-
kom dohovore na č. 0904 
127861. Všetkým deťom, 
ktoré sa do našej čitateľskej 
súťaže zapojili, ďakujeme 
a tešíme sa na ďalšiu súťaž.

(r)

Motýle – nádherné výtvory prírody
Gusta virága poznajú oby-
vatelia Slovenskej Ľupče 
ako keramikára i maliara, 
no málokto vie o jeho 
ďalšej vášni – entomológii. 
Hmyzu, no najmä motýľom 
sa upísal už dávno a vo 
svojej domácnosti odcho-
val poriadne rarity. Ten 
najväčší motýľ, ktorý sedá-
val na polici v jeho kera-
mickej dielni, mal rozpätie 
krídel 28 centimetrov.

Volá sa Attacus atlas a po-
chádza z Thajska a Malajzie. 
Je to najväčší motýľ sveta 
a patrí k nočným druhom. 
Zaujímavé je, že dospelý 
attacus na rozdiel od iných 
motýľov potravu neprijíma. 
Zásoby energie si nahroma-
dí ako húsenica, lebo cieľom 
dospelého motýľa je part-
ner a potomstvo. Attacus 
atlas žije len niekoľko dní. 

Závisí to od toho, v akom 
je prostredí a ako často sa 
musí pohybovať. Hovorí sa, 
že motýľ dostal svoje meno 
po bohu Atlasovi z gréckej 
mytológie alebo kresbe na 
jeho krídlach, ktorá pripo-
mína mapu. V Hongkongu 
ho zase pomenovali „mo-
týľ s haďou hlavou“ podľa 
krídel, pripomínajúcich 

hada. V Indii sú chované 
pre svoje hodvábne vlákno, 
ale ich produkcia je v po-
rovnaní s priadkou moru-
šovou zanedbateľná. Hod-
váb vylučuje húsenica ako 
prerušované hnedé vlákno, 
podobné vlne. Vlákno má 
vyššiu životnosť a je známe 
ako fagara. Naše slovenské 
motýle sa na burzách predá-
vať nesmú, no vajcia si cho-
vatelia objednávať môžu. 
A čím potom exotické hú-
senice chovajú? Dubovým 
alebo bukovým lístím, no 
exotické motýle často žerú 
aj vtáčí zob.   

Jasoň mu učaroval

Avšak srdcovou záležitos-
ťou Gusta sú motýle z rodu 
Parnassius, zvané jasone. 
Tento motýľ sa objavuje aj 
v jeho keramikárskej tvorbe 
a prečo mu jasoň učaroval? 
„Je to najvzácnejší motýľ 
Slovenska, samozrejme, je 
chránený. Vraví sa, že pochá-
dza z doby ľadovej a považu-
je sa za najdlhšie žijúci druh 
na planéte. Je veľmi inteli-
gentný a dokáže rozumne 
využívať maximum energie. 
K lietaniu používa prúdy 
vetra a dokáže plachtiť ako 
vetroň. Zaujímavé sú na 
ňom pozostatky pravekých 

motýľov – jemné štetinky 
na krídlach. Ako jediný mo-
týľ nemá šupiny, ktoré sa 
otierajú z krídel iných. Aj 
preto zrejme prežije extrém-
ne počasie Kazachstanu či 
Nepálu, kde žije vo výške 4,5 
tisíc m. n. m. Je diapazný, čo 
znamená, že určité percento 
jeho húseníc sa liahne na je-
seň a spokojne prezimujú aj 
20 stupňové mrazy. Ostatné 

sa liahnu na jar, “ hovorí 
Gustáv Virág a dodáva, že 
u nás žije Jasoň červenooký 
(Parnassius apollo) a Jasoň 
chochlačkový (Parnassius 
mnemosyne). Žijú v lokali-
tách, kde rastie rozchodník, 
ktorým sa živia jeho húseni-
ce. „Je to motýľ, ktorý nemá 
plachosť voči človeku, dá 
sa k nemu ľahko priblížiť, 
preto je takmer vyhubený. 
Pre mňa má väčší význam, 
keď sa mi ho podarí vyfotiť 
a štve ma, že sa s nimi na-
priek zákazu na burzách ob-
choduje. Kedysi boli v kaž-
dej doline a dnes? Napríklad 
Harmanecká dolina je mŕt-
va lokalita už od roku 1988. 
Napriek tomu sa hovorí, že 
žiadna lokalita sa nedá vy-
chytať, no zničiť pesticídmi 
alebo vylievaním fekálií na 
polia, to áno.“

aj deti by priučil

Takto v Čechách vyhy-
nul Mlynárik hôrny, ktorý 
sa u nás vyskytuje veľ-
mi vzácne aj v Driekyni. 
„Málo je všetkého. Okolie 
Slovenskej Ľupče mapu-
jem už druhý rok a robím 
mesačné štatistiky, aké 
druhy tu ešte žijú,“ hovo-
rí Gusto a dodáva, že sa 
snaží do prírody vypúšťať 
aj odchované húseničky: 
„Takto som vypustil 150 
húseníc Babôčky sieťkova-
nej a odvtedy je ich naozaj 
hojne.“ Rozprávanie o než-
ných výtvoroch prírody, 
o ich správaní sa i o tom, 
že niektoré dokážu k nám 
preletieť 2000 kilomet-
rov, je naozaj zaujímavé 
a Gusto sa netají s tým, 
že by bol rád, keby sa oň 
mohol podeliť aj s deťmi 

– školákmi. „Nerobí mi 
problém ísť s nimi aj do 
prírody a priamo v teréne 
alebo na burze ich zasvätiť 
do entomológie aj ochra-
ny...“ Dnes už motýľov nie 
je tak hojne ako kedysi, 
no napriek chemizácii, čo 
nám priniesla doba, ma 
dokáže zaskočiť, že predsa 
len tieto nádherné výtvo-

ry prírody prežili. No lúky 
plné nie sú ...“

Erika Lamperová
Foto archív Gustáva Virága       
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PRIeSTOR PRe ŠkOly MlaDé TalenTy

Správna odpoveď zo strany 12 je...                   b) Paulo coelho

Regionálnemu kolu, kto-
ré sa konalo začiatkom aprí-
la u nás v Miestnom kul-
túrnom stredisku (MKS), 
predchádzali školské kolá 
v siedmich zúčastnených 
materských školách – MŠ 
Brusno, MŠ Hiadeľ, MŠ 
Lučatín, MŠ Ľubietová, MŠ 
Podkonice, MŠ Strelníky 
a MŠ Slov. Ľupča. Zástup-
covia týchto škôl v podobe 
malých recitátorov, spevá-
kov a speváčok sa stretli, 
aby sa vzájomne predviedli 
jeden druhému a upevnili 
priateľské vzťahy medzi 
škôlkami. Našu škôlku re-
prezentovali Hanka Solá-
riková a Betka Milovská. 
V uvoľnenej a veselej atmo-
sfére boli odmenení všetci 
súťažiaci, ktorí sa na záver 
tešili z bohatých balíčkov 
od našich sponzorov.

Tvorili s rodičmi

Ďalšou súťažou, do kto-
rej sa zapojili deti spolu 
so svojimi rodičmi, bola 
tvorba kreatívnych výrob-
kov s využitím odpado-
vého materiálu. Výstavou 

ich prác v MKS sme chceli 
podporiť myšlienku ochra-
ny životného prostredia 
pri príležitosti Dňa Zeme. 
V kultúrnom dome sme sa 
opäť stretli i na divadelných 
vystúpeniach, organizova-
ných ZUŠ Slov. Ľupča. Deti 
boli nadšené najmä z prí-
behu o Jackovi a zázračnej 
fazuľke, ktorý nám herci 
prišli zahrať do škôlky. 

aj máje stavali

„Stavanie májov“ na 
našom školskom dvore sa 
konalo za spevu ľudových 
piesní, nechýbali pestrofa-
rebné stužky, ktoré si deti 
priniesli z domu a za po-
moci svojich učiteliek ich 
popriväzovali na máje. Aj 
touto cestou sa chceme veľ-
mi pekne poďakovať páno-
vi Seredymu za brezy ako aj 
Igorkovi Svetlíkovi, ktorý 
spev detí sprevádzal hrou 
na akordeóne. Viac fotogra-
fií z našich aktivít nájdete 
na našej stránke www.
mslupca.meu.zoznam.sk

Text: kolektív MŠ
Foto archív autorov

Už po tretí raz, koncom 
apríla, zorganizovala Zá-
kladná škola Sama Cam-
bela, Materské centrum 
Kľúčik a Slovenský Červe-
ný kríž v Slovenskej Ľupči  
bezpríspevkové darovanie 
krvi. Dobrovoľnými darca-
mi sa stali členovia učiteľ-
ského zboru i občania obce 

spolu so starostom Miro-
slavom Macákom. Členovia 
mobilnej transfúznej sta-
nice z Rooseweltovej ne-
mocnice v Banskej Bystrici 

uvítali niekoľkonásobných 
dobrovoľníkov a poteši-
li sa aj účasti prvodarcov. 
Všetkým zo srdca ďaku-
jeme a veríme, že sa opäť 
o rok stretneme znova, aby 
sme týmto hrdinským či-
nom nezištne pomohli ľu-
ďom, ktorí to budú potre-
bovať.          M. Bacík, foto int.

,,kováčova Bystrica“ je 
názov súťaže, ktorú na 
počesť Mikuláša kováča, 
všestranného umelca, bás-
nika, dramaturga, režiséra, 
publicistu, estéta, ktorý 
žil a pôsobil v Banskej 
Bystrici, už po deviaty 
raz zorganizovali Infor-
mačné centrum mladých 
a centrum voľného času 
– Junior v Banskej Bystrici. 

Tento ročník priniesol 
úspech dvom talentovaným 
piatačkám, ktoré sa v 1. ka-
tegórii súťaže vo vlastnej 
literárnej tvorbe umiestnili 
na popredných miestach – 
Angelika Šusteková na 1. 
a Andrejka Šaríková na 3. 
mieste. 

víťazné práce

Ich zážitky a pocity 
z odovzdávania cien boli 
naozaj neopakovateľné: 
„Na začiatku sme mali zmie-
šané pocity. Mňa šteklilo 
v žalúdku, no nebol to ani 
hlad, ani tréma, skôr niečo 
medzi. Keď sme spolu vstú-
pili do uvítacej siene, kole-
ná sa mi roztriasli a tréma 
narástla do obrovských roz-
merov. Bolo tam toľko detí, 
že moje sebavedomie kleslo 
na minimum. Po príhovore 
sme sa rozdelili na „poézis-
tov“ a „prózistov“. .. Keď 
nám predstavili porotu, zis-
tili sme, že sú to významní  
spisovatelia. Boli sme s An-
gelikou nadšené, že naše 

básničky môžu hodnotiť takí 
slávni ľudia. Prihlásila som 
sa a moju básničku zhodno-
tili celkom dobre. Potom mi 
už neostávalo nič iné ako ča-
kať, kým ohodnotia každého. 
Trvalo to dlho a vystriedalo 
sa vo mne množstvo pocitov. 
Keď sme sa opäť ocitli v uví-
tacej sieni, napätie sa tam 
dalo krájať. Začali vyhla-
sovať našu kategóriu. Bola 
som vystresovaná, plná oča-
kávania.... a zrazu zaznelo 
moje meno. Bol to super po-
cit prejsť sa popred porotu. 
Bola som jedna z mála tých, 
čo uspeli. Aj Angelika mala 
veľké obavy, ale keď ozná-
mili, že vyhrala, premohli ju 
pocity radosti a víťazstva.“   

(vf), Andrejka Šaríková

Deň narcisov 
v ZŠ
 
v piatok 12. apríla naplnili 
ulice opäť nádej a spo-
lupatričnosť. každý, kto 
chcel pomôcť, si pripol žltý 
narcis − symbol nádeje 
pre tých, ktorí bojujú s on-
kologickým ochorením.

Naša obec nebola výnim-
kou. Narcis už občania ako 
symbol ligy dobre poznajú. 
Tento kvet charakterizuje nie-
len samotnú zbierku, ktorú 
organizuje Liga proti rakovine 
(LPR), ale aj morálnu pomoc 
a spolupatričnosť s tými, 
ktorí bojujú s rakovinou. Žia-
ci a učitelia našej školy sa do 
zbierky aktívne zapojili a vyšli 
do ulíc obce s pokladničkami 
ako dobrovoľníci. Spolu sme 
vyzbierali 598,93 €, a tým 
sme tejto myšlienke vyjadrili 
i svoju podporu. Aj vďaka va-
šej pomoci má LPR opäť mož-
nosť naakumulovať finančné 
prostriedky, ktoré sa použijú 
priamo alebo podporou zdra-
votníckych a iných zariadení 
a projektov na pomoc pre 
onkologických pacientov.    

Koordinátori projektu 
Zdravá škola

Súťaživý mesiac literárne školské talenty

angelika Šusteková

Traja kamaráti  
(1. miesto)

Veru, je to tak, 
chcú sa stále spolu hrať, 
kamaráti z ulice, 
čo zoderú každé nohavice - 
Fero Mak, Jožo Fľak, 
tretí kvietok Jano Vták.
Ráno, ešte v pyžame, 
pískajú si pri bráne. 
Potom cestou do školy 
hrajú futbal na góly.
Tašky letia do šatne, 
topánky sú ktoviekde, 
papuču má každý inú, 
majú z toho riadnu psinu.
Pri domácich úlohách 
spustí Fero veľký bľak, 
pani učka, pozrite 
na tú skazu v zošite! 
To bol iste Jožo Fľak, 
pomáhal mu Jano Vták!
Už mám toho ozaj dosť, 
z vás troch ma vždy chytí zlosť,

nech sa páči, moji milí, 
predveďte sa pri tabuli!
Fero stojí ako stĺp,  
neprevraví ani muk, 
Jožo berie špongiu,  
vraj chce zotrieť tabuľu, 
Jano uši naťahuje, 
možno niečo započuje. 
Výsledok je viac než jasný 
po päťke si v žiackej našli.
Na obede všetci traja 
hrajú sa na pravekého hada, 
čo si jeden naberie, 
to mu druhý ihneď zje. 
Obed končí futbalom, 
hrajú s tým, čo na tanieri zostalo.
Po škole sa naše trio 
vydá pozrieť staré kino, 
zistili už predvčerom, 
ako tam vojsť východom. 
Večer ich už pred vchodom 
mamy chvália remeňom!

každé dieťa má v sebe nejaký ten talent či už v čmá-
raní na stenu, zablatení teplákov, alebo vo vymýšľaní 
výhovoriek, preto sme sa rozhodli v našej Materskej 
škole talenty podporiť veľkou regionálnou súťažou. 
nazvali sme ju „Malé TalenTy“ – v speve a recitácii. 

andrejka Šaríková

O „nepotrebnej“ nule 
(3. miesto)

Sedelo raz jedno číslo 
Vonku bolo celkom hmlisto 
Nikto nechcel toto číslo 
Vedelo to celkom isto
Zľava mínus, sprava plusy 
Ostať mimo sa jej hnusí 
Stojí ani napravo 
Ale ani naľavo
Záporné aj kladné čísla 
Veľa si o sebe myslia 
K niekomu sa pridať chce 
Kamaráta nájsť si chce
Odrazu však milá nula 
Novú pravdu pochopila 
Ten, ku komu pridá sa 
S desiatkami vždy hrá sa
Stovky, ba aj tisícky 
Bez nuly by nevznikli 
Jedna nula dobrá je 
Dve – to už číslo nie je
Jej moc veľmi veľká je 
Aj veľké čísla znuluje

Poďakovanie za krv

Druhý aprílový víkend 
sme tancovali a spievali 
na plné obrátky. niesol sa 
totiž v znamení sobotňaj-
šieho „Detského folklór-
neho festivalu“ v Banskej 
Bystrici, kde sa naše 
deti predstavili s dvoma 
novými choreografiami 
a nedeľnej  speváckej 
súťaže „Ponická fujarka“ 
v Ponickej lehôtke.

DFS Dratvárik tak počas 
jedného víkendu absolvo-
val dve súťažné prehliadky 
v tanci a v speve. 

vynikajúci tanečníci

Tanečnú choreografiu 
pre strednú zložku „Koť sa 
Čimo ženiu“ s deťmi nacvi-
čili Janka Krížová a Maťka 
Fodorová. Prebrali sme ju 
po súhlase autoriek z DFS 
Telgárčok, ktorý zanikol. Jej 
autorkou je Mária Knižková 
a pre náš súbor ju upravi-
la Táňa Salajová. Pôvodná 
choreografia bola vytvore-
ná v obci Telgárt ako hra na 
svadbu. Detským spôsobom 
je interpretovaný svadobný 
rituál v hravej forme. Deti 
tancovali úžasne a ocenila to 
aj porota. Obsadili sme krás-

ne prvé miesto a získali sme 
zlaté pásmo. Druhú tanečnú 
choreografiu „Husiarky“, 
ktorú nacvičili deti z PŠ pod 
vedením Milky Debnáriko-
vej a Jožka Debnárika, je 
taktiež dielom Márie Kniž-
kovej. V tanci sú zachytené 
hry detí pri činnosti, ktorú 
vykonávali každý deň – pa-
senie husí. S touto choreo-
grafiou sme obsadili tretie 
miesto, a tým sme získali 
bronzové pásmo.

Speváci aj hudobníci

Ale to ešte nebolo všetko, 
lebo nás čakala spevácka 
súťaž, a to na tradičnej „Po-
nickej fujarke“, na ktorej sa 
pravidelne zúčastňujeme. 
Ani tam sme sa nemuseli za 
„naše“ deti hanbiť. Odniesli 
sme si, a to v silnej konku-

rencii, štyri ocenenia. Boli 
to tri 2. miesta a jedno 3. 
miesto pre našu malú nate-
raz rodiacu sa hudbu. Radi 
by sme spomenuli všetky 
deti, ktoré sa v tejto súťaži 
zaslúžili o dobré meno Drat-
várika, ZUŠ ako aj ZŠ SC 
v Slovenskej Ľupči. Najprv 
speváci: Emka Soláriková, 
Slávka Milovská, Miriam 
Bacíková, Zuzka Patrášová, 

Laura Fodorová, Viktória 
Bartošová, Timotej Piliar-
kin, Matej Hraško, Táňa 
Soláriková, Lívia Soláriko-
vá, Justína Emma Debnári-
ková, Laura Bullová. A naši 
nádejní muzikanti: Bianka 
Lipová, Sabína Rončáková, 
Lukáš Majer, Kristína Bar-
tošová, Natália Bartošová, 
Róbert Pustaj. Naším dob-
rým anjelom je náš dlhoroč-
ný harmonikár Igor Svetlík. 

• • •
Ďakujeme všetkým de-

ťom za záujem o umeleckú 
činnosť, nadšenie a snahu, 
ktorú pre tento úspech vy-
naložili, a všetkým, čo sa 
o tento ich úspech pričinili, 
za pomoc.

Text: Janka Krížová 
a Milka Debnáriková

Foto: archív DFS

ani som nevedela, čo 
môže mať spoločné regio-
nálna výchova so slovenči-
nou, a predsa má – Jozefa 
cígera Hronského. v rámci 
regionálnej výchovy 
ďalšou z významných po-
zvaných osobností na našu 
školu bola autorova neter.

Kto by nepoznal Smelé-
ho Zajka alebo Budkáčika 
a Dubkáčika? Autorom 
kníh, ktoré poznáme pod 
týmito názvami, je Jozef 
Cíger Hronský. Okrem nich 
napísal aj knihu Smelý Za-
jko v Afrike, povesti napr. 
Sokoliar Tomáš, povied-
ky a romány Jozef Mak, 
Chlieb, Svet na trasovisku, 
Podpolianske rozprávky 
a mnoho iných. Bol spi-
sovateľom, učiteľom, ma-
liarom, správcom Matice 

slovenskej a redaktorom 
časopisu Slniečko. Naro-
dil sa vo Zvolene. Jeho ži-
vot, detstvo, školské roky 
a mladosť nám priblížila 
17. 4. 2013 autorova neter 
pani Macuľová z Brezna. 
Svoje rozprávanie doplnila 
prezentáciou a zachovaný-
mi fotografiami.  

Písal aj maľoval

Staršia dáma si určite 
tyká s technikou, lebo pri-
šla vyzbrojená všetkým, čo 
potrebovala na spustenie 
prezentácie o svojom strý-
kovi. Svoje rozprávanie za-
čala spomienkami na jeho 
život a na príbehy, ktoré 
spolu zažili. Malý Jozef 
mal šesť súrodencov. Žil 
v chudobnej rodine, a na-
priek tomu, že jeho otec 

bol tesárom, Jozefovým 
snom bolo stať sa malia-
rom. Sen sa mu však splnil 
len čiastočne, lebo maľova-
niu sa mohol venovať len 
okrajovo. Rozprávanie sa 
ďalej uberalo obdobím do-
spievania až po spisovate-
ľovu dospelosť, ako musel 
učiť po maďarsky, že bol 
tajomníkom aj správcom 
Matice slovenskej. Dozve-
deli sme sa, že emigroval 
do ďalekej Ameriky, a to 
do Argentíny, kde sa mu 
konečne splnil sen, lebo 
pracoval ako učiteľ maľo-
vania. Zaujímavosťou pre 
nás dievčatá bolo, a určite 
to zaujalo i chalanov, že sa 
zaľúbil do dievčiny, ktorej 
dvoril aj iný ctiteľ. V tých 
časoch to iste nebolo jed-
noduché. Anna Valéria sa 
nakoniec za Jozefa vydala 

a mali spolu jedného syna 
Juraja. 

Pochovaný doma

Počas pobytu v zahraničí 
ho srdce stále ťahalo naspäť 
na Slovensko. Stalo sa tak 
až po spisovateľovej smrti, 
keď jeho telesné pozostat-
ky priviezli do Martina, kde 
ho symbolicky pochovali 
vedľa jedného z našich ná-
rodovcov Krčméryho, jeho 
niekdajšieho soka. Roz-
právanie bolo zaujímavé, 
staršia dáma nás celkom 
vtiahla do deja, takže sme sa 
cítili, akoby sme vtedy boli 
žili i my. O tom, že sa nám 
rozprávanie páčilo, svedčil 
potlesk, ktorým sme sa pani 
Macuľovej poďakovali. 

Autori:  Pavla Samášová, 7. A
a Justína Debnáriková, 5. A 

angličtina 
v praxi

Podľa rozvrhu máme pra-
videlne každý piatok hodinu 
anglického jazyka. Dňa 19. 4. 
to bolo trošku inak. Hodinu 
sme mali, ale neprebiehala 
klasicky v triede. S našou 
pani učiteľkou sme sa vybrali 
prezrieť si najnovší a jedineč-
ný unikát v Slovenskej Ľup-
či. Pýtate sa, čo to bolo? No 
predsa naša nová informačná 
tabuľa, ktorú máme ako jedi-
ná obec na Slovensku. A prečo 
práve cez hodinu anglického 
jazyka? Pretože jednou z jej 
výhod je práve aj možnosť 
vypočuť si  informácie o obci 
v angličtine. Dozvedeli sme 
sa o ľupčianskej histórii, o jej 
slávnych osobnostiach, prí-
rode a ďalších rôznych zaují-
mavostiach. A, samozrejme, 
precvičili sme si gramatiku 
a rozšírili sme si slovnú záso-
bu z anglického jazyka.

Lucia Zajacová, 7. A

úspechy malých súboristov 

Beseda o živote a diele J. c. Hronského



 ĽUPČIANSKE       zvesti 

ŠPORTobecné noviny obyvateľov, rodákov a priateľov obce SlovenSká ľupča

ĽUPČiANSKE ZVESTi, mesačník pre občiansku komunikáciu • Vydáva: Obec Slovenská Ľupča. EV 3587/09 • iČO vydavateľa: 00313823 • Sídlo vydavateľa a adresa redakcie: 
Obecný úrad Slovenská Ľupča, Nám. SNP 13, 976 13 Slovenská Ľupča • tel: 048/472 32 26 • fax: 048/472 32 14 • e-mail: zvesti@slovenskalupca.sk • www.slovenskalupca.sk • Predseda 
redakčnej rady: Erika Lamperová • Redakčná rada: Milan Bruchanik, Ľuboš Bakaljar, Ivona Dobišová, Erika Lamperová • Jazykové korektúry: Viera Flašková • Tlač: DALI-BB, s.r.o. 
Grafika: Martin Tužinský • NEPREDAJNÉ • Uzávierka budúceho čísla 31. mája 2013 • Niektoré texty sú bez redakčnej úpravy • REDAKCiA Si VYHRADZUJE PRÁVO KRÁTENiA 
A úPRAVY RUKOPiSOV! • Zadané do tlače: 13. mája 2013 • Vydavateľ nezodpovedá za obsah a pravdivosť reklamných a inzertných oznamov! • ISSN 1338–8606

strana 16  číslo 4 | máj 2013

Futbalovú hru v Ľupči 
založil v roku 1920 študent 
gymnázia Daniel Blatnický. 
Hrávalo sa na lúke za Soko-
lovňou smerom k železnič-
nej stanici. Od roku 1932 
sa začal hrávať futbal na 
novom ihrisku pri Ľupčici. 
V roku 1956 sa Sokol pričle-
nil k podniku Biotika pod 
názvom  TJ Sokol Biotika 

Slovenská Ľupča. V roku 
1961 pod vedením trénera 
Jaroslava Kaliského dosia-
hol futbalový oddiel naj-
väčší úspech. Prebojoval 
sa až do stredoslovenskej 
divízie. Medzi najlepších 
futbalistov patril Miro-
slav Chovan, ktorý oblie-
kal prvoligový dres.    (eh)

Foto archív (vf)

Začiatkom apríla sa 
pod záštitou staros-
tu obce uskutočnil 1. 
ročník celoslovenského 
nohejbalového turnaja 
trojíc „O pohár starostu 
obce Slovenská Ľupča“. 
vďaka pomoci Michala 
Hlaváča a organizátorov 
prebehol turnaj k veľkej 
spokojnosti všetkých 
účastníkov a návštevní-
kov zo širokého okolia. 

Pripravený bufet a guľáš 
splnili prísne kritériá 
všetkých zúčastnených. 
Ocenilo ich 17 zúčastne-
ných družstiev, ktoré hrali 
v 4 skupinách. Nohejbalisti 
z Kysuckého Nového Mes-
ta, Vinodolu, Tornale, Tr-
navy, Revúcej, Slovenskej 
Ľupče, Poník, Sliača, Zvo-
lena, Krupiny, Dobrej Nivy 
a Banskej Bystrice vytvorili 
úžasnú atmosféru a svo-

jimi výkonmi zabezpečili 
dokonalý športový zážitok. 
Ihneď po skončení turnaja 
zúčastnení konštatovali vy-
sokú úroveň ľupčianskeho 
turnaja a vyjadrili želanie, 
aby sa tento turnaj stal tra-
díciou obce, a tak sa zaradil 
do pravidelného programu 
nohejbalových turnajov, 
poriadaných na Slovensku.

Text Vlado Petrovič
Foto Ľubomír Strapec

lopta športu vládlanohejbalový turnaj sa vydaril

celkové umiestnenie
1. Kysucké Nové Mesto; 
2. Sliač; 3. Trnava

vyhodnotení naj hráči:

Najlepší poliar:
Kíšik Marek (Poniky)
Najlepší nahrávač:
Hanzlík Mikuláš (Trnava)
Najlepší smečiar:
Sorokáč Martin (Sliač)

„konečne sa to začalo!“ 
povzdychol si nejeden fut-
balový fanúšik, ktorý sa už 
nevedel dočkať začiatku jar-
nej – odvetnej časti futba-
lového ročníka 2012/2013. 
Odložené zápasy sa musia 
dohrať, čo znamená, že 
prvé 2 súťažné týždne 
sa bude hrať 2x v týždni. 
v stredu a v nedeľu. 

a družstvo dospelých:

17. kolo ŠK Sásová 14. 
4. 2013:

Prvý zápas v súťaži vonku 
a so súperom, kde sa body 
odoberajú len veľmi ťažko. 
Tak asi vyzeral aj priebeh 
zápasu. Žiadne špekulácie 
ani oku lahodiace kombiná-
cie. Naši chlapci zabojovali 
a zaslúžená remíza 1:1 je 
pre nás veľmi cenná.

18. kolo Slovan Du-
dince 21. 4. 2013:

V prvom domácom zá-
pase chceli naši chlapci 
potvrdiť, že náš hrad nie 

je len na kopci nad obcou, 
ale aj na našom štadióne. 
Súper bol síce snaživý, no 
nakoniec od nás odišiel 
s prehrou 2:0.

19. kolo Partizán Veľ-
ká Lehota 28. 4. 2013:

Ak sa niečo dá nazvať 
ako totálny prepadák, tak 
to bol tento zápas z na-
šej strany. Žiaľ, súper, ku 
ktorému chodila väčšina 
tímov po body, nám stre-
lil tri góly. My sme odišli 
s hanbou a fanúšikovia 
Veľkej Lehoty budú ešte 
niekoľko rokov hovoriť 
o „fantastickom výkone“ 
proti Slovenskej Ľupči.

14. kolo Tatran VLM 
Pliešovce 1. 5. 2013 (do-
hrávka): 

Po nečakanej prehre 
v Hornej Lehote sa naši 
chlapci zmobilizovali 
a proti silnému súperovi 
odohrali výborný zápas. 
Futbalisti Pliešoviec síce 
„hrýzli“, ale my sme sa ne-
dali a navyše máme Radka 

Beňáka, ktorý zariadil oba 
naše góly. Vyhrali sme 2:0.

20. kolo OFK 1950 
Priechod 5. 5. 2013:

Pekné počasie a derby 
ako hrom dalo tušiť dobrý 
zápas. Chlapci sa predvied-
li pekným futbalom. Škoda 
len, že sa okrem jednej ne-
ujalo viacej našich šancí. 
Hostia z náhodného útoku 
vyrovnali, a tak sa zápas 
skončil 1:1.

Dorast:

18. kolo Sitno Banská 
Štiavnica 21. 4. 2013:

Prvý domáci zápas po 
zimnej prestávke s lídrom 
súťaže. Chlapci bojovali 
a určite nepredali kožu lac-
no. Prehra 0:2 mrzí, lebo aj 
my sme mohli aspoň jeden 
gól streliť.

19. kolo Družstevník 
Látky 27. 4. 2013:

Nešťastný zápas, lebo 
prehrať 1:0 náhodným gó-
lom tesne pred prestávkou 

môže len mrzieť. Chlap-
com sa v tomto zápase ur-
čite nedá uprieť snaha hrať 
futbal celých 90 minút.

14. kolo Sokol Bravä-
covo 1. 5. 2013:

Na jeseň sme u tohto 
súpera utrpeli debakel 
8:0, takže sme mu mali čo 
vracať. Celý zápas bol ako 
na hojdačke. Viedli sme 
1:0 a 2:1, ale vlastnými 
školáckymi chybami sme 
nakoniec zápas prehrali 
2:3. Chlapcov však treba 
pochváliť za bojovnosť.

20. kolo OTJ Hontian-
ske Nemce 5. 5. 2013:

Družstvo dorastu nastú-
pilo už s novým trénerom. 
Ten však vôbec nebol pote-
šený, lebo naši chlapci za-
hanbujúco prehrali 0:5.

Starší a mladší žiaci:

13. kolo PS Hliník n/
Hronom 13. 4. 2013:

Súper, zhruba rovnakej 
kvality ako my, bol o niečo 

lepší. Starší žiaci prehrali 
3:2 a mladší 6:1.

14. kolo Prameň Ko-
váčová 20. 4. 2013:

V tomto zápase si naše 
družstvá schuti zastrieľali. 
Hoci starší žiaci nemali ni-
koho na striedanie, vyhrali 
vysoko 8:2. Mladší žiaci 
mali dokonca o jedného 
hráča menej, napriek tomu 
vyhrali 9:0.

15. kolo ŠKF Kremni-
ca 27. 4. 2013:

Pekné počasie, dobré 
zápasy, prijateľné výsled-
ky. Takto stručne sa dajú 
zhodnotiť naše výkony. 
A výsledky? Starší žiaci 2:2 
a mladší žiaci prehrali 4:2.

16. kolo MFK Banská 
Bystrica 4. 5. 2013:

Výpadok formy a ťažký 
terén po výdatnom daždi sa 
asi tiež podpísali pod naše 
prehry. Starší žiaci prehrali 
1:2 a mladší 2:8. Treba ale 
povedať, že súper mal sko-
ro všetkých hráčov z kon-
cových ročníkov.          (lb)

Futbalové spravodajstvo


